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 رییس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: به تازگی درگاه پرداختی با ۶ هزار میلیارد 
تومان که واریز حساب داشته اســت شناسایی شد که بر اســاس بررسی های این 

سازمان، این واریزها به منظور معامله رمز ارز بوده است.

وزارت صمت:

تعللدرتصویبمالیاتبرعایدیسرمایه
ورارونقداد دلالیدربازارخودر

خودرو

احمدی گفــت: تا نیمــه آذرماه بــا معامله ۶ 
هزار و ۲۰۰ دســتگاه خودرو در بورس ۲ هزار 
میلیارد تومان ســود به جای این مافیا به جیب 
خودروساز رفته و مسلم اســت که فشار آنها در 

برابر شفافیت ادامه داشته باشد.
حســین احمدی اظهار داشــت: عرضه کامل 
خودروهای پرتیــراژ در بــورس کالا می تواند 
در مــدت کوتاهــی بخــش اعظمــی از زیان 
خودروسازان را جبران کند به طوری که فرآیند 
اشتباه قیمت گذاری دســتوری در این صنعت 
جای خود را به بستر بورس کالا می دهد تا همه 
اطلاعات و داده ها شــفاف شــود و دیگر امکان 

رویه های غیرشفاف در معاملات وجود نداشته 
باشد.

کارشناس ارشــد بازار ســرمایه افزود: از زمان 
آغاز عرضه خودرو در بورس کالا تا نیمه آذرماه، 
۶۲۰۰ دســتگاه خودرو در بورس عرضه شده و 
در این مدت حدود ۲ هــزار و ۲۵ میلیارد تومان 
به جای اینکه به جیب دلال و واســطه ها برود 
نصیب تولیدکننده، ســهامدار و مصرف کننده 
واقعی شــده که با افزایش عرضه ها در دو هفته 

اخیر این رویه سرعت گرفته است.
وی بــا بیــان اینکــه بــورس کالا برخلاف 
سیستم های قبلی فروش سازوکار مشخصی 

دارد، گفــت: در روش قرعــه کشــی قیمت 
خودروها حداقل ۷۰ تــا ۸۰ درصد پایین تر 
از قیمت ها در بــازار آزاد معامله می شــد و 
جالب آنکه مصرف کننــده واقعی خودرو را 
با همان قیمت بــازار آزاد می خرید و خودرو 
به دســت مصرف کننده واقعی نمی رسید، 
در آن زمــان ایــن دلالان خــودرو از رانت 
بــزرگ بازار رضایــت داشــتند و همه چیز 

خوب بود.
وی ادامه داد: بنابراین فشــاری کــه دلال ها و 
مافیای خودرو به عرضه خــودرو در بورس کالا 

می آورند، کاملًا طبیعی است.

فشارمافیایخودروعلیهشفافیتبورسکاملاطبیعیاست

آگهی مناقصه عمومی  دو  مرحله ای به روش معمولی 
همراه با ارزیابی کیفی  )نوبت دوم(

شناسه آگهی : 1423171

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : - خرید مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل:
) کالاها می بایست ساخت داخل باشند(

مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضانام مناقصه گزار

44,900,000,000شیر پروانه ای )BUTTERFLY VALVE(9838012شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، روش ارزیابی 
انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه :

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir –گروه مناقصات تلفن تماس   محل دریافت
34146257-061

تحویل اسناد به
شرکت

- 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.irمحل تحویل

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         
   2,245,000,000    ریال   تقاضای      9838012  مبلغ تضمین

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزی 
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان 

تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا: 350100004001114006376636IR(  سایر تضامین درج شده 
در آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 50659 ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد. 

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضوردرمناقصات ،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه SETAD.IR  می باشد. 

www.nidc.ir                         http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به  استناد مجوز شماره 01/712 مورخ 1401/6/27 شورای محترم 
اسلامی شهر تعداد 23 باب واحد تجاری متعلق به خود واقع در رباط کریم، میدان سفیر امید بازار بوی سیب 

را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره سالانه واگذار نماید. 
شرایط: 

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سپرده شرکت در مزایده میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز 
نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره 
حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزایده تا انعقاد پیمان نزد 
شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد 

شد. 
مورخ  یکشنبه  روز  اداری  وقت  پایان  آگهی)از  این  انتشار  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  4-مهلت 
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  به مدت یک هفته( محل دریافت آن صرفا   1401/9/20 

 WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم 
شده است را حداکثر تا ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/10/11 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
شماره  به  جاری  حساب  به  واریزی  فیش  بایست  می  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر 

قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکت های مزایده در ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1401/10/12 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27 

آگهی مزایده عمومی

یونس غفاری- شهردار رباط کریم
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صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه آگهی

آگهی مناقصه عمومی  دو  مرحله ای به روش معمولی 
همراه با ارزیابی کیفی  )نوبت دوم(

شناسه آگهی : 1423171

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : - خرید مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل:
) کالاها می بایست ساخت داخل باشند(

مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضانام مناقصه گزار

44,900,000,000شیر پروانه ای )BUTTERFLY VALVE(9838012شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، روش ارزیابی 
انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه :

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir –گروه مناقصات تلفن تماس   محل دریافت
34146257-061

تحویل اسناد به
شرکت

- 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.irمحل تحویل

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         
   2,245,000,000    ریال   تقاضای      9838012  مبلغ تضمین

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزی 
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان 

تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا: 350100004001114006376636IR(  سایر تضامین درج شده 
در آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 50659 ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد. 

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضوردرمناقصات ،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه SETAD.IR  می باشد. 

www.nidc.ir                         http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به  استناد مجوز شماره 01/712 مورخ 1401/6/27 شورای محترم 
اسلامی شهر تعداد 23 باب واحد تجاری متعلق به خود واقع در رباط کریم، میدان سفیر امید بازار بوی سیب 

را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره سالانه واگذار نماید. 
شرایط: 

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سپرده شرکت در مزایده میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز 
نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره 
حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزایده تا انعقاد پیمان نزد 
شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد 

شد. 
مورخ  یکشنبه  روز  اداری  وقت  پایان  آگهی)از  این  انتشار  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  4-مهلت 
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  به مدت یک هفته( محل دریافت آن صرفا   1401/9/20 

 WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم 
شده است را حداکثر تا ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/10/11 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
شماره  به  جاری  حساب  به  واریزی  فیش  بایست  می  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر 

قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکت های مزایده در ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1401/10/12 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27 

آگهی مزایده عمومی

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

 نوبت دوم
و  فراخوان خرید  ای  نوبت دوم آگهی مناقصه عمومی یک مرحله  در 
حمل آسفالت تا سطح شهر مربوط به شهرداری شاهدشهر که در تاریخ 
1401/9/24 در روزنامه خریدار منتشر شده است مهلت ارسال پیشنهادات 
ریال   16/000/000/000 اولیه  برآورد  مبلغ  و   1401/10/10 تاریخ  تا 

صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه آگهی

آگهی مناقصه عمومی  دو  مرحله ای به روش معمولی 
همراه با ارزیابی کیفی  )نوبت دوم(

شناسه آگهی : 1423171

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه : - خرید مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل:
) کالاها می بایست ساخت داخل باشند(

مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضانام مناقصه گزار

44,900,000,000شیر پروانه ای )BUTTERFLY VALVE(9838012شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، روش ارزیابی 
انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه :

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir –گروه مناقصات تلفن تماس   محل دریافت
34146257-061

تحویل اسناد به
شرکت

- 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.irمحل تحویل

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         
   2,245,000,000    ریال   تقاضای      9838012  مبلغ تضمین

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:                                         

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از موسسات اعتباری غیربانکی دارای مجوز فعالیت از سوی بانک مرکزی 
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان 

تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا: 350100004001114006376636IR(  سایر تضامین درج شده 
در آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 50659 ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد. 

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین
 

تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان حضوردرمناقصات ،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه SETAD.IR  می باشد. 

www.nidc.ir                         http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به  استناد مجوز شماره 01/712 مورخ 1401/6/27 شورای محترم 
اسلامی شهر تعداد 23 باب واحد تجاری متعلق به خود واقع در رباط کریم، میدان سفیر امید بازار بوی سیب 

را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره سالانه واگذار نماید. 
شرایط: 

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سپرده شرکت در مزایده میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز 
نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره 
حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزایده تا انعقاد پیمان نزد 
شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد 

شد. 
مورخ  یکشنبه  روز  اداری  وقت  پایان  آگهی)از  این  انتشار  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  4-مهلت 
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  به مدت یک هفته( محل دریافت آن صرفا   1401/9/20 

 WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم 
شده است را حداکثر تا ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/10/11 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
شماره  به  جاری  حساب  به  واریزی  فیش  بایست  می  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر 

قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکت های مزایده در ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1401/10/12 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27 

آگهی مزایده عمومی

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

 نوبت دوم
و  فراخوان خرید  ای  نوبت دوم آگهی مناقصه عمومی یک مرحله  در 
حمل آسفالت تا سطح شهر مربوط به شهرداری شاهدشهر که در تاریخ 
1401/9/24 در روزنامه خریدار منتشر شده است مهلت ارسال پیشنهادات 
ریال   16/000/000/000 اولیه  برآورد  مبلغ  و   1401/10/10 تاریخ  تا 

صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد.

اصلاحیه آگهی



رئیس مجلس:

دخالتیدراجرانمیکردیم،برنامهتوسعهبیشترمحققمیشد

سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:

افزایشحقوقهابستگیبهپیشنهاددولتدارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      27 آذر 1401    شماره 1221

اندراحوالکارخانهچاپپول
حمید حاج اسماعیلی در رابطه با تورم، حرف ها زیاد است و هم اکنون 
شاید تورم، مساله روز کشور باشد که چند سالی است که دغدغه عموم 
مردم شــده اســت؛ مســاله ای که تقریبا همه طبقات اجتماعی به آن 

آگاهی دارند و درباره آن صحبت می کنند.
یک مســاله تخصصی مثل تورم که به طور معمول در مجامع تخصصی 
و نهادهای فنی و کارشناسی  مطرح اســت، جزو ادبیات عمومی کشور 
شده است؛ آن هم به دلیل شرایط سخت اقتصادی که گریبانگیر مردم 
شــده و اتفاقات و تاثیرات آنــی و روزانه ای روی تمام فعــل و انفعالات 

اقتصادی در کشور می گذارد و مردم آن را به شدت احساس می کنند.
اقتصاددان و علم اقتصاد به این مســاله اذعان دارد کــه اگر تورم چند 
سالی پشت ســر یکدیگر ادامه پیدا کند - در کشــور بیش از سه سال 
اســت تورم بالای ۴۰ درصد را تحمل می کنیم- در نهایت تورم تبدیل 
به یک هیولا می شــود. این هیولا از طبقات ضعیف اقتصادی و فقرا هر 
ساعت قربانی می گیرد. این واقعا جای نگرانی است که در حال حاضر در 
کشور وجود دارد و تورم افسارگسیخته و بالا همچنان جولان می دهد و 
گروه ها و دهک های ضعیف به دلیل کمبود منابع و درآمدهای پایین در 

مقابل این تورم افسارگسیخته یارای مقاومت ندارد و از بین می رفت.
این بزرگ ترین نتیجه ای است که می شود از اتفاقات تورم در این روزها 
یاد کرد و آن را یک رنج بزرگ در  کشــور دانست. آمارهایی هم که مرکز 
آمار اخیرا به واسطه سه ماهه دوم سال که تابستان است، نشان می دهد 
نرخ عمومی تورم ۴۴ درصد به بالاست. در برخی از استان ها بیش از ۵۰ 
درصد نرخ تورم داریم. تورم نقطه به نقطه کــه بالای ۶۵ درصد و حتی 

۸۳، ۸۴ درصد هم داریم.
از ســوی دیگر، بالاترین نرخ های تورم به خصوص در حوزه تورم نقطه 
به نقطه، مربوط به خوراکی ها و آشــامیدنی ها است. این نشان می دهد 
که سیاست های دولتی برای کنترل خوراکی ها که جزو امورات عادی، 
روزمره و ضروری مردم اســت، واقعا ناکارآمد بــوده و قیمت های آن ها 
کنترل نشــده اســت؛ گرچه رشــد قیمت ها را در همه کالاها داریم. 
حتی به نظر من خیلی از کالاها رشــدهای عجیــب و غریبی دارد، اما 
به دلیل این که آنهــا جزو ضروریات نیســت، ولی به چشــم خیلی از 
کارشناسان برای آمار و ســنجش نمی آید، اما مردم با آن ها مثل لوازم 
آموزشی درگیر هستند. این ها رشــد سرسام آوری داشته؛ حتی از رشد 

خوراکی ها بیشتر.
این در حالی اســت که دولت سیزدهم با این شــعار آمد که بتواند تورم 
را کنترل کند و بخشی از فشــار مضاعفی را که به لحاظ اقتصادی مردم 

تحمل می کنند را کم کند.
در حال حاضر تاوان تورم ناشی از افزایش نرخ ارز را کارگران، کارمندان 
و بازنشســتگان و حقوق بگیران می پردازند. امــا بانک مرکزی به جای 

حفظ ارزش پول ملی به کارخانه تولید چاپ پول تبدیل شده است.
صدور بخشنامه های متعدد و دســتورالعمل های دست و پاگیر توسط 
بانک مرکزی عملا مانع اصلی تولید و فعالیت کســب و کارها در کشور 
شده است. سیاست مدیریت و نظارت بانک مرکزی در همه عرصه های 

بانکی، صرافی و لیزینگ ناموفق بوده و با شکست مواجه شده است.
حربه نظارتی بانک مرکزی در توســل و اســتفاده از ابزار امنیتی برای 

کنترل نرخ ارز معکوس عمل کرده و کارایی لازم را ندارد
در این شــرایط، به نظر می رســد مســوول اصلی و مســبب افزایش 

نقدینگی و رشد پایه پولی خود بانک مرکزی است.

رئیسی در جلسه فوق العاده هیئت دولت:
روشنگریبهنگامفرصتدروغپردازی

راازدشمنمیگیرد
رئیس جمهور گفت: در کنار تلاش بی وقفه و بکارگیری ســازوکارهای 
مؤثر در حل مشــکلات، روشــنگری و تبیین بهنگام مسائل، گره های 
ذهنی افکارعمومی را می گشــاید و فرصت دروغ پردازی را از دشــمن 

می گیرد.
 

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاســت جمهوری، حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیســی در جلســه فوق العاده هیئت دولت با اشاره به سفر دو 
روزه به استان خراســان جنوبی، حضور بانشــاط و صمیمی مردم در 
استقبال از دولت خود را از جلوه های باشکوه نمایش دلبستگی و پیوند 
قشرهای مختلف به انقلاب و نظام اســلامی دانست و با تشکر از حضور 

انقلابی مردم بر اجرای سریع و کامل مصوبات این سفرها تاکید کرد.
رئیس جمهــور صداقت در گفتــار و رفتار مســئولان را از عوامل مهم 
اعتمادســازی در جامعه برشــمرد و گفت: در کنار تــلاش بی وقفه و 
بکارگیری ســازوکارهای مؤثر در حل مشــکلات، روشنگری و تبیین 
بهنگام و درست مســائل، گره های ذهنی افکارعمومی را می گشاید و 

فرصت موج سواری و دروغ پردازی را از دشمنان می گیرد.
وی از دولتمــردان خواســت در دفــاع از حقــوق مــردم و مقابله با 
سودجویی ها و سودجویان تمام قد در میدان باشــند و اگر در مواردی 
انجام ایــن وظیفه امکان پذیر نبــود دلایل آن را برای مــردم و مراجع 

ذیصلاح تشریح کنند.

رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها:

بایدبهدانشجویاناجازهشنیدهشدن
حرفهایشاندادهشود

رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه های کشور 
گفت: باید به دانشجویان اجازه شنیده شدن حرف هایشان داده شود.

حجت الاسلام و المســلمین مصطفی رســتمی در اجلاسیه معاونین 
فرهنگی دانشــجویی دانشگاه های علوم پزشــکی سراسر کشور که به 
میزبانی قم برگزار شــد، به روایتی از حضرت فاطمه زهرا )س( اشاره و 
اظهار داشت: بر اساس این روایت کســی که بهترین بنده برای خداوند 

باشد خداوند نیز بهترین ها را برایش در نظر خواهد گرفت.
رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه های کشور 
فناپذیر بودن امور دنیایی را مورد توجه قرار داد و گفت: همه عزیزانی که 
در دانشگاه ها توفیق خدمت پیدا کرده اند در مسیر بزرگ و مهمی قرار 

گرفته اند که باید قدردان آن باشند.
وی اظهار داشت: باید به دانشجویان اجازه شنیده شدن حرف هایشان 
داده شــود و تعامل و اقدامات تأثیرگذار فرهنگی در دانشگاه ها تقویت 
شــود.رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه های 
کشور با بیان اینکه دشمن به ســراغ عرصه های نرم رفته و شناخت این 
عرصه جزو ملزومات است، افزود: برخی از جوانان ما دروغ های دشمن 
در فضای رســانه ای و مجازی و مســائلی که به آن ها القا شــده را باور 
کرده اند؛ بنابراین در این برهه حســاس جهــاد تبیینی که مقام معظم 

رهبری فرموده اند وظیفه همگانی است.

یادداشت

تریبون

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: تا پایان سال۱۴۰۲ 
همــه کارکنان نیــروی زمینی ارتــش صاحب منزل 
ســازمانی و تا پایان ســال۱۴۰۳ همه کارکنان قبل از 

بازنشستگی دارای منزل شخصی خواهند شد.
 امیر سرتیپ کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی 
ارتــش از مرکز آموزش شــهدای مهندســی بروجرد 
بازدید و با کارکنان تحت آموزش دوره عالی و مقدماتی 

رســته ای و کارکنان این مرکز دیدار کرد.وی در جمع 
کارکنان این یگان، با اشاره به تبیین جایگاه فرماندهی 
معظم کل قوا و لزوم تبعیّت از ایشان از نگاه قرآن کریم، 
گفت: مصداق صراط مستقیم که خداوند متعال آن را 
در قرآن کریم به پیامبر اکرم )ص( و ائمه معصومین )ع( 
نسبت داده، بعد از غیبت امام عصر )عج( به ولایت فقیه 
می رسد و بر این اســاس باید از منویات رهبری انقلاب 

اطاعت و استعانت کرد.فرمانده نیروی زمینی ارتش با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در نیروی زمینی ارتش 
برای ارتقای منزلت اجتماعی کارکنان، اظهار کرد: در 
حوزه تخصیص منازل سازمانی به گونه ای برنامه ریزی 
شــده اســت که تا پایان ســال ۱۴۰۲ همه کارکنان 
نیروی زمینی ارتش صاحب منزل ســازمانی شــوند و 
در حوزه منازل شــخصی با عنایت حق تعالی تا پایان 

ســال ۱۴۰۳، همه کارکنان قبل از بازنشستگی دارای 
منزل شخصی خواهند شــد.حیدری با اشاره به اصول 
فرماندهی در این نیرو، تصریح کــرد: ولایت محوری، 
عدالت محوری و شایسته سالاری سه اصل مهم مطابق 
با دین اسلام در نیروی زمینی ارتش است. یک فرمانده 
باید به دنبــال افزایش امید، نشــاط و شــادمانی در 

مجموعه خود باشد.

ارتش

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: ایــن میــزان از تحقــق برنامه های 
توسعه به معنای آن اســت که اگر کار را رها 
می کردیم خود به خــود ۲۵درصد اهداف 
محقق می شــد، حتی شــاید اگر دخالت 

نمی کردیم بیش از اینها می شد.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در نشســت سراســری دبیران و 
اعضای شــورای مرکزی مجمــع جوانان 
انقلاب اسلامی که شــامگاه جمعه برگزار 
شد، ضمن تســلیت فرا رســیدن شهادت 
حضرت زهرا )س(، گفت: همه مشکلاتی که 
داریم به این بر می گردد که نظام جمهوری 
اســلامی یک نظام قوی و مقتدر است؛ در 
حقیقت حرکت هایی که امــروز به صورت 
یکپارچــه از رژیم صهیونیســتی، آمریکا و 
اروپا و در یک کلام از جبهه غرب می بینیم، 
به دلیل این است که آنها، مهم ترین مزاحم 
بر ســر راه خود و مهم تریــن قدرتی که در 
مقابل آن ها ایســتاده و به صورت مؤثر گام 
برداشــته را انقلاب اســلامی و جمهوری 

اسلامی می دانند.
وی با اشاره به تحولات ســال ۶۰ بیان کرد: 
ما روزهایی داشــتیم که هر روز در جبهه ها، 
دشــمن با قدرت بــه یکی از شــهرهای ما 

حمله می کرد، یک بخشی سقوط می کرد، 
مهماتی که لازم داشتیم، در دسترس نبود، 
انسجام لازم وجود نداشت، کسی مانند بنی 
صدر فرمانده کل قوا بود، نیروهای ســپاه و 
بســیج به این شــکل قوی نبودند، تجربه 
کافی را نداشــتیم، صنعتمــان در این حد 
نبود، انسجام و ســازماندهی وجود نداشت 
و … در این شــرایط در بهار ســال ۱۳۶۰ 
منافقان هر روز یک انفجار در خیابان ها و در 
سراسر کشور انجام می دادند و از مسئولان 
تا افــراد حزب اللهی که آدم هــای مؤثر در 

محلات بودند، ترور می کردند.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
من به عنوان یک راوی از آن زمان می گویم 
در آن برهه دو رکن اساسی »مردم باوری« و 
»خداباوری« در انقلاب اسلامی حاکم بود؛ 
خداباوری به معنای اعتماد به ســنت های 
الهی در ذهن، روح، روان و جســم همه بود، 
یعنی همه مطمئن بودنــد وقتی برای خدا 
کار می کنند نتیجــه می گیرند، چراکه خدا 
تضمین کرده که اگر در این راه گام بردارید، 
پیروز هستید؛ باور همه ما این بود که بتوانیم 
با حداقل امکانات در مقابــل حداکثر توان 
دشــمن بایســتیم، یعنی فضای انقلاب و 
روحیه انقلاب این گونه بــود و در عمل هم 

این اتفاق افتاد.
قالیباف تاکید کرد: در پی همه تحولات این 
۴ دهه، امروز می بینیم که انقلاب اســلامی 
و جبهه مقاومت از شــبه قاره هند تا حاشیه 
مدیترانه ایســتاده و اجازه قدرت نمایی به 

آمریکا در منطقه نمی دهد.
وی بــا بیان اینکــه ترامپ اذعــان کرد که 
آمریــکا در فشــار حداکثری علیــه ایران 
شکســت خورده اســت، ادامه داد: امروز ما 
در شرایطی که در بیشترین فشار اقتصادی 
هستیم توانستیم ۶۰ میلیارد دلار صادرات 
در بخش هــای مختلف انجــام دهیم و این 
موضوع در فشــارهای موجود نشان دهنده 
قدرت و حرکت ایران اســت؛ امــا در مقابل 

باید بگوییم کــه در حوزه مســائل داخلی 
به خصــوص در دهه های اخیــر در بخش 
اقتصــادی، فرهنگی، اجتماعــی، در روش 
حکمرانی ، به دلیــل تضعیف دو اصلی که به 
آن اشــاره کردم یعنی اعتماد به سنت های 
الهــی و مردم بــاوری، دچــار مشــکلاتی 

شده ایم.
رئیس مجلس شورای اســلامی در تشریح 
معنــای »مردم بــاوری« عنــوان کــرد: 
مردم باوری یعنی اینکه قــدرت خود را در 
مــردم بینیم. یعنی همان کــه رهبر معظم 
انقلاب می فرمایند »ایران قوی، ایران قوی 
به دولت قوی نیست، ایران وقتی قوی است 
که تک تک مردم ایران قوی باشند«. مردم 
باید قوی باشــند نه دولت به معنای عام. اگر 
مردم قوی باشــند دولت هم قوی است. اگر 
مردم حضور داشــته باشــند، می توانیم در 

مقابل آمریکا و رژیم صهیونیستی بایستیم.
قالیباف با اشاره به صحبت یکی از حاضران 
مبنی بر اینکه رشــد اقتصادی در سال های 
اخیــر منفی یا صفر بــوده، اظهــار کرد: به 
عنوان خدمتگذار شما می گویم که می شود 
این ها را حل کرد و اگر کسی گفت نمی شود 
حل کرد، این سخن را از او نپذیرید. هر چند 
ممکن است بحث هایی از مسائل به سیاست 

خارجی ارتباط داشته باشــد، اما حتماً در 
حوزه خنثی سازی، بخشــی از آن به اقتصاد 
ما برمی گــردد؛ اقتصاد باید مردمی شــود. 
اقتصاد مردمی، اقتصاد خصوصی نیســت؛ 
اقتصاد مردمی، اقتصاد تعاونی نیســت و به 

طریق اولی اقتصاد دولتی هم نیست.
وی با اشــاره به تحقــق ۲۵ تــا ۳۰ درصد 
برنامه های توســعه ســوم، چهارم، پنجم و 
ششــم، بیان کرد: این میــزان از تحقق به 
معنای آن است که اگر کار را رها می کردیم 
خود بــه خــود ۲۵ درصد اهــداف محقق 
می شد، حتی من می گویم اگر در آن دخالت 
نیز نمی کردیم شــاید ۳۵ درصــد محقق 
می شــد و چون دخالت کردیــم ۲۵ تا ۳۰ 
درصد شد.رئیس مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه در اقتصادی که پیشــران آن 
معلوم نباشــد، به جایی نمی رسیم، تصریح 
کرد: ما می توانیم ۱۰ مسئله را حل کنیم، اما 
آن ۱۰ مسئله باید مســائلی باشند که وقتی 
حل شــد، هر کدام ۱۰۰ مسئله دیگر را حل 
کنند. ما قادریم ایــن کار را انجام دهیم. این 
کشور ســرمایه های مادی و ســرمایه های 
انسانی مناسبی برای تحقق این دو موضوع 
دارد و در یک برنامه پنج ســاله بدون شک 

می توانیم به ثبات اقتصادی برسیم.

همهکارکناننیرویزمینیارتشبزودیصاحبمنزلسازمانیمیشوند

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
شــورای نگهبان مصوبه مجلس شــورای 
اسلامی درباره طرح بررســی دو مرحله ای 
لایحه بودجه ســالانه را مورد بررســی قرار 
داد و این مصوبه ایراد دارد و باید در مجلس 

اصلاح شود.
 هادی طحان نظیف در نشست خبری خود 
با خبرنگاران اظهار کرد: ۱۱ طرح و لایحه  از 
طرف مجلس و ۳ اساســنامه از طرف دولت  
و ۱۱ اســتعلام از طرف دیوان عدالت اداری 
به شــورای نگهبان واصل شده بود که مورد 

بررسی قرار گرفت.

مصوبه »بررسی دو مرحله ای لایحه 
بودجه سالانه« ایراد قانونی دارد

وی با اشــاره به این که »شــورای نگهبان 
مصوبه مجلس شورای اسلامی درباره طرح 
بررسی دو مرحله ای لایحه بودجه سالانه را 
مورد بررسی قرار داد« ، گفت: بر اساس این 
طرح، لایحــه بودجه ســالانه در دو بخش 
بررسی می شود.  ابتدا احکام بودجه بررسی 
می شود و ســپس ارقام لایحه بودجه مورد 

رسیدگی قرار می گیرد.
ســخنگوی شــورای نگهبــان تصریــح 
کرد: شــورای نگهبــان ایراداتــی به این 
طرح وارد کرد که باید در مجلس شــورای 
اســلامی اصلاح شود. شــورای نگهبان در 
بررســی بودجــه ســنواتی همراهی هایی 
با مجالــس دارد و بودجه باید قبــل از آغاز 
سال نهایی شود. این مصوبه  مغایر با اصل ۳ 

قانون اساسی  شناخته شده است.
وی افزود: مجلــس در ابتــدا مصوبه خود 
را اصلاح کرد و ما موارد را مجددا بررســی 
کردیم و برخی از ایرادات برطرف شــد ولی  
هنوز دو ایراد  باقی اســت کــه  باید اصلاح 

شود.

هر مصوبه ای زودتر برسد، زودتر 
بررسی می کنیم

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که لایحه 
بودجــه و برنامه هفتم که همزمان ارســال 
شــده، به چه ترتیبی در شــورای نگهبان 
بررســی می شــود؟ گفت: قانون اساســی 
ترتیبات خاصی را بــرای این کار پیش بینی 
نکرده و ما برای بررســی هر مصوبه ای ۱۰ 
روز فرصت داریم و در صــورت نیاز ۱۰ روز 
دیگر تمدید می کنیم. درباره بررسی این دو 
مصوبه که هر دو مهم اســت هرکدام زودتر 

برسد آن را بررسی می کنیم.

افزایش حقوق ها بستگی به پیشنهاد 
دولت دارد

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی درباره اینکــه افزایــش حقوق ها 
در بودجه ۱۴۰۲ با توجــه به وضعیت تورم 
و دغدغه مــردم چگونه اســت؟ گفت: این 

موضوع معلوم نیست و  باید صبر کرد و دید 
لایحه ای که از طرف دولت به مجلس ارسال  
می شود چگونه است و نســبت به حقوق ها 
چه پیش بینی دارد و بعــد از آن مجلس چه 
چیزی را تصویب می کند. بعــد از تصویب 
مجلس، شــورا موضوع را بررســی کرده و  

اظهار نظر می کند.

امیدواریم انتخابات سال آینده
با قانون جدید برگزار شود

وی درباره اصلا ح قانون انتخابات هم گفت: 
اصلاح قانون در دســتور کار مجلس است و 
باید دید اساســا تغییری دارد یا خیر؟ اخیرا 
کلیات طرح اصــلاح قانــون انتخابات در 
مجلس رد شــده بود ولی گویا چهارشــنبه 
هفته گذشته با امضای جمعی از نمایندگان  
در دستور کار برگشــت و امیدواریم قانون 
اصلاحاتی را کــه لازم  دارد انجام شــود و 
انتخابات ســال آینده با قانون جدید برگزار 

شود.
وی افزود: اینکه چــه اتفاقاتی در قانون می 
افتد را من هم  پیــش بینی ندارم و باید صبر 

کرد و دید چه چیزهایی مصوب می شود.
طحان نظیف در پاسخ به ســوالی مبنی بر 
این که دولت در تدوین لایحه اصلاح قانون 
انتخابات از شورای نگهبان نظری خواسته 
اســت؟ گفت: دولت در تدویــن این لایحه 
از شــورای نگهبان نظری نخواســته است.

وی در پاسخ به ســوالی درباره این که برخی 
سیاســیون اظهارنظر هایــی را اخیرا دارند 
ایا این موضــوع در تایید صلاحیــت افراد 
تاثیرگذار اســت؟ گفت: چارچــوب قانون 
مشخص است و هر کسی در چارچوب فانون 
اظهارنظر کند اشــکالی ندارد و البته تا روز 

انتخابات هم زمان زیادی باقی مانده است .
طحان نظیف درباره اصلاح قانون اساســی 

گفت: مــا ظرفیت هایی در قانون اساســی 
داریم و اگر این ظرفیت ها به اجرا برسد، بن 
بستی وجود ندارد و در قانون اساسی پیش 

بینی شده است.

قانون انتخابات باید بروزرسانی شود
وی درباره این که چه قسمت هایی از قانون 
انتخابات نیاز بــه تغییر دارد گفــت: بارها 
گفتیم قانون انتخابات باید بروز رسانی شود 
و برای ما تفاوتی نمی کنــد در قالب طرح یا 
لایحــه انجام شــود. مهم این اســت نمود  
سیاســت های کلی انتخابات را  در قوانین  
ببینیم. مهلت رسیدگی باید منطقی باشد.

این که ما با افزایــش کاندیداها در انتخابات 
مواجه هســتیم ولی زمان رسیدگی اندک 
است باید بروز شود و  اگر جزیی تر شود برای 

مخاطب بهتر است.
وی افزود: در انتخابــات اخیر عملا تبلیغات 
از فضــای فیزیکی به مجازی منتقل شــده 

بود؛ لذا نیاز به  روزرسانی دارد.

از افزایش زمان بررسی صلاحیت 
نامزدهای انتخاباتی استقبال می کنیم

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
سوالی درباره  احتمال افزایش زمان بررسی 
صلاحیت نامزدهای انتخاباتی از ۶۰ روز به 
بیش از دوبرابر آن، گفت: شــورای نگهبان 
مدام این دغدغه را دارد که حقی از نامزدی 
گرفته نشــود و ما زمان کافی برای بررسی 
صلاحیت ها داشته باشــیم؛ بنابراین از این 

موضوع استقبال می کنیم.

نوع نظام انتخاباتی نباید مشارکت 
مردم را تحت تاثیر قرار دهد

وی دربــاره تناســبی کــردن انتخابــات 
گفت:  بحــث نوع نظــام انتخاباتی هنوز در 

مجلس تصویب نشــده و دوباره باید فرآیند 
کمیسیون را طی کند. برای ما مهم است که 
نوع نظام انتخاباتی هرچه هست، مشارکت 
مردم را تحت تاثیر قــرار ندهد و همه مردم 
حتی در دورترین نقطه احســاس کنند که 

در مجلس نماینده دارند.

ایده نگاری برگزاری اجتماعات
 و راهپیمایی هابررسی می شود

وی هم چنین درباره این که آیا طرح و لایحه 
ای درباره تجمعات به شــورا رسیده است؟ 
گفت: خیــر، ما طــرح و لایحــه ای درباره 

موضوع تجمعات دریافت نکردیم.
طحان نظیف افزود: در مــورد حق اعتراض 
و تجمعــات و راهپیمایی هــا هــم ما خود 
نقش مســتقیمی نداریم ولــی در پیگیری 
موضوع احســاس وظیفه می کنیم.  اخیرا 
رویدادی را پژوهشــگاه شــورا پیش بینی 
کرده به نام ایده نگاری برگزاری اجتماعات و 
راهپیمایی ها که فرصت خوبی برای جامعه  
حقوقی کشور است. شورای نگهبان خود را 

حافظ قانون اساسی می داند.

طرح بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
در حال بررسی است

ســخنگوی شــورای نگهبان درباره طرح 
بانکداری اســلامی گفت: آن چه ما دریافت 
کردیم طــرح بانــک مرکــزی جمهوری 
اسلامی است و مواد متعددی دارد و اخیرا و 
یک هفته است که آن را دریافت کردیم و در 

حال بررسی هستیم. 
این  طرح، طرح حجیمی اســت و جلسات 
متعددی برای بررسی ان  برگزار شده است. 
به محض اتمام بررسی در شورا نتیجه اعلام 
می شــود البته درباره بخشــی از این طرح 

اظهارنظر کردیم.

قانون فصل الخطاب است
وی در پاسخ به ســوالی درباره اعدام محسن 
شــکاری  و اینکه تفســیرهای گوناگونی از 
قوانین در این رابطه شــد، فــارغ از این که 
حکم درســت بود یــا خیر چــرا قوانینی را 
تایید می کنیــد که  تا این اندازه تفســیر در 
آن وجود داشــته باشــد؟  گفت:  قانون باید 
به نحوی نوشته شود که تفسیر پذیر نباشد 
و باید صریح و روشن باشد. ما در شورا بر واژه 
ها و عبارات قانون حساســیت داریم. البته 
ما ابهاماتی را مــورد توجه قــرار می دهیم 
که  خلاف شــرع و قانون اساســی باشد. اگر 
در عمل قوانینی را شــاهد باشــیم که  قابل 
برداشت های گوناگون باشد، نگران نیستیم؛ 
زیرا قانون اساســی پیش بینی هایی هم  در 
این زمینه دارد و قانون فصل الخطاب است.
وی در پاسخ به سوالی درباره نارضایتی های 
مردم از نحوه اجرای امور کشــور گفت: مرز 
قانون مشخص است و در زمینه عدم اجرای 
قانون اساسی ما مطالبه گر هستیم و وظیفه 
شورای نگهبان پاســداری از اصول و قانون 
اساســی اســت و اخیرا رییس جمهور  هم 
هیاتی را در این رابطه تشکیل دادند. نظرات 
شــورا را ببینید، شــورا در بررسی مصوبات 
دایما به اصول قانون اساسی و اصول ناظر به 

حقوق ملت توجه دارد.

بسیاری از مشکلات، ناشی از عدم 
اجرای قانون است

طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره نقش 
دستگاهها درباره مقابله با آلودگی هوا گفت: 
بسیاری از مشکلات، ناشــی از عدم اجرای 
قانون اســت. ما در کشــور قانون خوب کم 
نداریم و درباره همین مساله آلودگی هوا که 
این ایام درگیر آن هســتیم قوانین مختلفی 
وجــود دارد مانند قانون هــوای پاک که در 
سال های گذشــته به تصویب رسیده است؛ 
لذا همه دســتگاهها باید وظایف خود را در 
این باره انجام دهند و اگر نقص و مشــکلی 
وجود دارد آن ها را اصــلاح کنند و  ما هم در 

این زمینه کمک خواهیم کرد.

درباره طرح شفافیت هیات عالی 
مجمع تشخیص باید نظر دهد

وی درباره طرح شــفافیت نیز گفت: بیشتر 
ایــرادات شــورای نگهبان نســبت به طرح 
شفافیت مرتفع شده و نسبت به دو ایراد باقی 
مانده که مجلس نسبت به آن ها تاکید دارد، 
هیات عالی مجمع تشــخیص باید نظر دهد.

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
درباره این که یکی از نماینــدگان از طرحی 
صحبت می کند که نمایندگان هم علل بدل 
داشته باشند، نظر شما در این باره چیست؟ 
گفت: این موضــوع را در رســانه ها دیدم اما 
هنوز مصوبه ای به ما نرســیده و در شــورای 

نگهبان هم بحثی در این باره نداشتیم.



ابهامات کالابرگ الکترونیک

دولتبهتعهداتبودجهایخودعملمیکند؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      27 آذر 1401    شماره 1221

رشد۱۴.۴درصدیفروششرکتهایبورسی
درآبانماه

 شاخص تولید و فروش شــرکت های صنعتی بورسی در آبان ماه نسبت 
به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۱۴.۴ درصدی همراه شد.

به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی، دفتر مطالعات 
اقتصادی این مرکز در گزارشی به پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران در 

آبان ماه ۱۴۰۱ بخش صنعت و معدن پرداخت.
در این گزارش، شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی در 
آبان ماه عملکرد کم نظیری داشــته و عنوان شد که در آبان ماه ۱۴۰۱، 
شاخص تولید و فروش شــرکت های صنعتی بورســی از ابتدای دوره 
محاسبه شــاخص )ابتدای ۱۳۹۷ تاکنون( عملکرد کم نظیری داشته 
است؛ در این ماه شاخص تولید و فروش نســبت به ماه مشابه سال قبل 
به ترتیب با افزایش ۸.۲ و ۱۴.۴ درصدی و نســبت به ماه قبل با افزایش 
۷.۴ و ۱۴.۵ درصدی مواجه شده اســت.این گزارش می افزاید: در این 
ماه رشته فعالیت خودرو و قطعات برمبنای شرکت های بورسی رکورد 
جدیدی ثبت کرده اســت و شــاخص تولید و فروش آن به ترتیب رشد 

۴۷.۳ و ۶۷.۲ درصدی را نسبت به ماه مشابه سال قبل ثبت کرده است.
همچنین در آبان ماه امســال شــاخص تولید و فروش رشــته فعالیت 
فلزات پایه برمبنای شرکت های بورسی، نسبت به ماه مشابه سال قبل 
افزایش ۶ درصدی و افزایش ۳.۲ درصدی داشــته است. در مقابل، در 
آبان ماه ۱۴۰۱ شاخص تولید و فروش رشــته فعالیت شیمیایی به جز 
دارو برمبنای شرکت های بورسی، نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش 

۱۴.۶ درصدی و ۴.۷ درصدی داشته است.
در پایان این گزارش آمده اســت: در آبان ماه ۱۴۰۱ نرخ رشــد ماهانه 
قیمت فعالیت های صنعتی بورسی رشــد مثبت ۲ دهم درصدی رشد 
نقطه به نقطه با حفظ رونــد نزولی با ۲.۵ درصد کاهش نســبت به ماه 
قبل، رشد ۳۶ درصدی و میانگین سالیانه شــاخص قیمت هم با حفظ 

روند نزولی یک سال اخیر خود رشد ۵۰.۸ درصدی را نشان می دهد.
در این ماه رشته فعالیت دارو پس از رشــد منفی ۱۷.۱ درصدی قیمت 
ماهانه در مهر ماه، در آبان ماه نرخ رشد ماهانه ۸.۲ درصدی داشته است 
و همچنین، شاخص قیمت ماهانه رشــته فعالیت غذایی و آشامیدنی 
به جز قند و شــکر پس از رشد منفی در ســه ماه متوالی مهر، شهریور و 
مرداد در آبان ماه یک واحد درصد افزایش یافته و رشــد مثبت ۲ دهم 

درصدی داشته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد
جزییاتبهرهبرداری۵۶۱کیلومترراهآهن

تاسالآینده
خیراله خادمی گفــت: در بخش ریلی ۵ پروژه اســت که مجموع این ۵ 

پروژه ۵۶۱ کیلومتر بوده که تا سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
 خیراله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر عامل شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشــور در خصوص پروژه هایی که در 
سال آینده قرار اســت که افتتاح شــود به خبرنگار مهر گفت: ۵ پروژه 
ریلی است که پیشــرفت چشــمگیری داشــته و می توان گفت که تا 
ســال آینده به بهره برداری خواهد رســید البته به غیر از این ۵ پروژه؛ 
پروژه های دیگری هم اســت که وجود دارد اما پیشرفت آنان نسبت به 

این ۵ پروژه کمتر بوده است.

وی در ادامه اظهار داشــت: این ۵ پروژه هم با توجه بــه تأمین اعتبار تا 
سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.

مدیر عامل شرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور ۵ 
پروژه را اعلام کرد: پروژه اتصال تبریز به شــبکه ریلی که ۴۴ کیلومتر 
است و دسترســی به آذربایجان شــرقی را راحت تر خواهد کرد که در 
حال حاضر ۹۰ درصد پروژه به اتمام رســیده است. پروژه ریلی رشت- 
کاسپین که شمال به جنوب می باشــد این پروژه می تواند ظرفیت بندر 
کاســپین را بالا ببرد و همچنین اتصال بندر کاسپین به انزلی و روسیه 
را نیز فراهم خواهد ســاخت. پروژه بعدی خط ریلی همدان به سنندج 
است که ۲۰۵ کیلومتر می باشد و تا سال آینده کردستان به شبکه ریلی 
همدان اتصال پیدا خواهد کر. پروژه چهارم محور میانه و اردبیل یکی از 
پروژه های سخت برای پیمانکاران بوده که تا کنون حدود ۸۵ رد صد آن 
به اتمام رسیده با توجه به اینکه این پروژه ۴ کیلومتر گل داشته و شرایط 
را سخت برای مهندسین کرده بود اما تا سال آینده ای پروژه نیز به اتمام 
خواهد رسید.وی در خصوص پروژه آخر که ابر پروژه است گفت: پروژه 
آخر پروژه زاهدان- چابهار است که تا کنون نیمی از آن به بهره برداری 
رســیده اســت و در آبان ماه نیز این پروژه تا خاش افتتاح شــده است. 
جمع این ۵ پروژه همان ۵۶۱ کیلومتر طولی اســت که در خبرها اعلام 

کرده ایم که تا سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:
درحوزهقطعاتهواپیماییقدمبزرگی

برداشتهایم
اگرچه هیچ کدام از عوامل محدودکننده ما در صنعت هوایی کاســته 
نشــده و تحریم ها همچنان وجود دارد، اما رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری می گوید در حوزه خرید هواپیمای دســت دوم و نو اقداماتی 

صورت گرفته و در حوزه قطعات قدم بزرگی برداشته ایم.
نوســازی ناوگان هوایی ایران که به اعتقاد کارشناســان دلیل بسیاری 
از معضلات و مشــکلات در این صنعــت بوده، همواره طی ســال ها و 
دولت های گذشــته در دستور کار مسئولان قرار داشــته است.  این در 
حالی اســت که به گفته مســئولان، هیچ کدام از عوامل محدودکننده 
ما در صنعت هوایی کاسته نشده، تحریم ها همچنان وجود دارد و بعضا 
با توجه به موضوعات پیش آمده در داخل یا خارج از کشــور، تشــدید 
می شود.  با وجود این، در سال های گذشته و به علت تحریم ها، اقداماتی 
برای توانمندســازی ایران انجام شــده تا جایی که مسئولان معتقدند 
استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها و به اشــتراک گذاشتن توانمندی ها، 

ما را نسبت به تحریم ها بسیار مقاوم کرده است.
در این راســتا، محمــد محمدی بخش -رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری- گفت: صنعت هوایی کشــور ۱۲ ســال اســت که در تمام 
زمینه های قطعات، تولید، کتــاب و حتی امــداد و اورژانس هوایی در 
تحریم اســت. بــا وجود این، بــه همــت متخصصان در این ۴۰ ســال 
توانمندی هــای ایران افزایش یافته اســت و امیدواریــم بتوانیم در این 
نمایشگاه به توسعه صنعت کمک کنیم.براساس گزارش وزارت راه، وی 
با بیان اینکه امروز مسیر مشــخص و تکلیف معلوم است، گفت: در حوزه 
خرید هواپیمای دســت دوم و نو اقداماتی صورت گرفته و قدم بزرگی در 
حوزه قطعات برداشته ایم. با استفاده از شرکت های دانش بنیانی که هنوز 
به بخش هوایی اضافه نشــده اند و در حوزه هوایی و فضایی بســیار زیاد 

هستند، می توانیم ظرفیت های موجود را به نهایت بهره برداری برسانیم.

بازار

زینب رجایی  طرح کالابرگ الکترونیکی 
در حالــی اجــرا می شــود که خبــری از 
بازگشــت قیمت ها بــه شــهریور ۱۴۰۰ 
نیست؛درحالیکه شرط مجلس برای حذف 
ارز ترجیحی این بود کــه دولت قیمت ها را 

بازگرداند وبه معیشت مردم آسیبی نرسد.
»ارز ترجیحــی«، یکــی از سیاســت های 
اقتصادی دولت یازدهــم و دوازدهم بود که 
از نگاه کارشناسان، کشــور را گرفتار دامی 
چســبنده کرد؛ دامی که دولت ســیزدهم 
پس از آغاز به کار باید به هــر طریق خود را 
از آن جدا می کرد. آنچه در طول یک ســال 
و اندی پس از روی کار آمدن ســید ابراهیم 
رئیســی اتفاق افتاده، نشــان از آن دارد که 
دولت جدید معتقد اســت اقتصاد کشــور، 
راه نجاتــی جــز رهایــی از ارز ترجیحی و 

آسیب های آن ندارد.
بسیاری از کارشناســان و فعالان اقتصادی، 
در این مدت از ضرورت اقــدام برای حذف 
سیاســت ارز ترجیحی ســخن گفتند و از 
دولت برای آغاز این مســیر حمایت کردند. 
آنها بر ایــن بــاور بودند که نتایــج چنین 
اقدامی به نفع مردم خواهد بود. »مســعود 
میرکاظمــی«، رئیــس ســازمان برنامه و 
بودجــه در این بــاره گفت: »با حــذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی می خواهیم بــار را از دوش 

فقرا برداریم«.
علیرغم آنکه صاحب نظران عقیده داشتند 
آســیب های سیاســت ارز ترجیحــی، از 
»ســودجویی ها« گرفتــه تــا »رانت های 
بزرگ«، راه نفس اقتصاد را بســته و فضای 
تولید کشــور را با اخلال مواجه کرده است؛ 
اما مداوم و مکــرر تاکید کردنــد که بدون 
»برنامه ریــزی و آینده نگــری« نباید وارد 

مسیر حذف این سیاست شد.
»حســن فروزان فرد« رئیس کمیســیون 
حمایت قضائــی و مبــارزه با فســاد اتاق 
بازرگانــی در این باره اظهــار کرد: »اصلاح 
این سیاست از جنس یک جراحی در اقتصاد 
اســت و امیدواریم که جراحان فقط به فکر 
پاره کردن نقطه آســیب دیده نباشند.« و 
تاکید کرد: »حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مهم 

است، اما شرایط بعد از حذف مهم تر است.«

کار با »ان شاالله و ماشاالله«
 پیش نمی رود

نگرانی و هشــدار مکرر کارشناســان باعث 
شــد بحث ها درباره حــذف ارز ترجیحی 
فرسایشــی و مجادله گونه شــود؛ اما عزم 
جزم دولت رفته رفته ماجرا را جدی تر کرد. 
دولت برای آنکه جلوی پول پاشی ها و حیف 
و میل های بی حســاب را بگیــرد برای این 
اقدام بی تــاب بود، اما نماینــدگان مجلس 
شرایط کشور و معیشت مردم، را آماده قدم 

گذاشتن در این راه نمی دانستند.
وقتی اولین بار پیشــنهاد دولت برای حذف 
ارز ترجیحــی به مجلس رفت بــا مخالفت 
کمیسیون تلفیق بودجه مواجه شد؛ »علی 
رضایی« عضو این کمیســیون درباره علت 
مخالفت بهارســتان می گویــد: »دولت با 
قاطعیت و جدیــت نمی گوید چه تضمینی 
می دهد تا با حذف ارز ترجیحی مشــکلات 

معیشــتی برای مردم به وجود نیاید، فقط 
می گوید که ان شــاءالله مشــکلی درست 
نمی شــود! اما با ان شــاءالله گفتن که کار 
پیش نمــی رود. مجلس نگران اســت و به 
دلیل همیــن نگرانی کمیســیون تلفیق با 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مخالفت کرد.«
بعد از کشــمکش ها میان مجلس و دولت، 
علیرغم آنکه اکثر نماینــدگان با حذف ارز 
ترجیحی مخالفت جدی داشتند و از راه حل 
دولت برای جلوگیری از ضربه به معیشــت 
مردم بی خبــر بودند، نهایتــاً تصمیم بر آن 
گرفتند که با در نظر گرفتن دو شرط، اجازه 
اقدام برای حــذف ارز ترجیحــی را به قوه 

مجریه بدهند.

حذف ارز ترجیحی؛ به شرطها
 و شروطها!

نهایتاً زمســتان ســال گذشــته، در روند 
بررسی بودجه سال ۱۴۰۱، وکلای ملت به 
دولت اجازه دادند مشروط بر آنکه قیمت ها 
را به شهریور ۱۴۰۰ بازگرداند و برای صیانت 
از معیشــت، کالابــرگ الکترونیکی برای 
کالای اساســی به مردم بدهــد، می تواند 
حذف ارز ترجیحی را به صورت قانونی کلید 
بزند.این در حالی اســت که همــان روزها 
هم قید »بازگشــت قیمت ها به شــهریور 
۱۴۰۰« از نگاه کارشناســان غیرممکن به 
نظر می رسید. شــروط مجلس برای دولت 
و امکان عمل به آن جنجــال جدیدی به راه 

انداخت.
دولــت حــذف ارز ترجیحی را آغــاز کرد، 
امــا نه تنهــا قیمت ها بــه نــرخ ماه های 
قبــل بازنگشــت بلکــه ســیر صعــودی 
افسارگسیخته ای را در پی گرفت. »محمد 
علی پور« عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
در این بــاره می گوید: »مجلــس در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ این مجوز را به دولت داد تا یا 
سیاست تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهد 
یا آن را حــذف کند با این شــرط که قیمت 
کالاهای اساســی به نسبت شــهریور سال 
۱۴۰۰ تغییری نداشته باشد و از اول تاکید 
کرد که اگر دولت می خواهد ارز ترجیحی را 

برای برخی از کالاهــا حذف کند باید برنامه 
حمایتی جایگزینی داشــته باشد تا فشاری 
به مردم وارد نشــود. دولت باید جلوی این 

افزایش قیمت نامتعارف بایستد«.
بــا افزایــش تــورم و گرانی، بازگشــت به 
قیمت های شــهریور ۱۴۰۰ غیرممکن تر 
از قبل به نظــر می رســید، بنابراین دولت 
تلاش کرد شــانه خود را از زیر بار این شرط 
خالی کنــد. در این راســتا لایحــه ای به 
مجلس فرســتاد تا قید »بازگشت قیمت ها 
به شــهریور ۱۴۰۰« حذف شود. »احسان 
ارکانی«، عضو کمیســیون بودجه مجلس 
درباره این لایحه عنوان کرد: »این لایحه به 
دست ما رسیده اســت و مشغول بررسی آن 
هســتیم، اما نمایندگان همچنان بر اجرای 
شرط شــان برای حذف ارز دولتی از واردات 

کالاهای اساسی تأکید دارند«.

فراهم شدن بستر کالابرگ بعد از ۹ ماه
اگرچه شــرط مجلس از قانون حذف نشد، 
اما دولت هــم اهتمامی بــرای عمل به آن 
نداشــت و خبری از بازگشــت یا دست کم 
کنترل قیمت ها نبود. افزایش سرســام آور 
قیمت کالاهای اساســی صــدای اعتراض 
نماینــدگان را درآورد و تذکرات متعددی 
خطاب به دولت و تیــم اقتصادی، در صحن 

جلسات علنی مجلس مطرح شد.
»شهباز حسن پور« نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در یکی از 
این تذکرات گفت: »مطابق با مصوبه مجلس 
کالاهای اساســی که به دست مردم به ویژه 
دهک های پایین می رســد، باید بر اســاس 
قیمت شــهریورماه ســال ۱۴۰۰ باشد، اما 
امروز قیمت ها به اندازه ای لجام گســیخته 
شــده که از مطرح کردن آن ها شــرم مان 

می آید.«
بالاخره بعد از گذشــت حدود ۹ ماه و بعد از 
تذکرات پــی در پی مجلــس، دولت به فکر 
انجام یکی از دو شرط قانون افتاد و قرار شد 
ارائه کالابرگ الکترونیک را آغاز کند. »سید 
احسان خاندوزی« وزیر اقتصاد کشور سوم 
آذر ماه خبــر داد که اجرای آزمایشــی این 

طرح در یکی از اســتان های جنوب کشور 
شروع خواهد شد.

حدود یک هفته بعد »صولــت مرتضوی« 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حاشــیه 
برگــزاری هیئت دولــت به خبرنــگاران 
گفت که اجرای طرح آزمایشــی کالابرگ 
الکترونیکی در »هرمــزگان« کلید خورده 
اســت. او توضیــح داد: »قانون گذار تکلیف 
کرد که دولت به جای پرداخت یارانه نقدی 
کالابرگ الکترونیکی توزیــع کند اما چون 
تاکنون بستر فراهم نشده بود، این کار انجام 

نشد.«

اجرای نصفه و نیمه قانون!
اجرای آزمایشــی این طرح در دو اســتان 
دیگر نیز آغاز شــد، اما نکته قابل توجه آن 
است که به نظر می رســد هنوز هم خبری 
از بازگشــت قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ 
نیســت. »جعفر قادری« عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شــورای اســلامی 
حق را به دولت می دهــد و می گوید: »قرار 
نیســت قیمت ها به شــهریور ماه بازگردد. 
دولت منابعی برای چنیــن اقدامی ندارد، با 
کدام منابع می تواند تفــاوت قیمت امروز و 

شهریور ۱۴۰۰ را پرداخت کند؟«
او به این سوال که تکلیف عمل کردن دولت 
به شــرط مجلس و اجرای قانون چه خواهد 
شــد؟ پاســخ می دهد: »چنین قولی نبوده 
است! اصلًا چنین چیزی مطرح نشده است! 
اگر قرار باشد این شــرط را اجرایی کند باید 
منابع جدیدی در بودجه پیش بینی کند در 
حالی که چنین منابعی وجود ندارد. تنها راه 
موجود این اســت که دولت ارز ترجیحی را 
حذف کند و درآمد حاصــل از آن را در قالب 

یارانه به مردم بپردازد.«
این در حالی است که نمایندگان زیادی در 
مجلس هنوز بر اجرای قانــون به نفع مردم 
تاکید دارند و دولت را موظــف می دانند به 
وعده خود درباره بازگشــت قیمت ها عمل 
کند. »سید محســن دهنوی« عضو هیئت 
رئیسه مجلس شــورای اســلامی با تاکید 
بر اینکه قیمــت کالاهای اساســی باید به 

نرخ شــهریور ۱۴۰۰ باشــد و طبق مصوبه 
مجلــس مابه التفــاوت آن باید از حســاب 
یارانه ای پرداخت شــود، گفت: »ما مخالف 
خبر جدیدی که از ســوی مسئولان وزارت 
رفاه مطرح شــده است نیســتیم، مشروط 
به اینکه سهم مشــتری در خرید کالاهای 
اساسی باید به نرخ شــهریور ۱۴۰۰ باشد، 
مابه التفاوت آن هم بایــد از اعتبار یارانه فرد 
در کارت پرداخت شود و مصوبه مجلس باید 

به صورت دقیق اجرا شود.«
دهنوی تاکید می کند: »اگر طرح کالابرگ 
آن گونه که ما در قانون آوردیم اجرا نشــود، 
با مصوبه مجلس شورای اسلامی در بودجه 
۱۴۰۱ مغایرت دارد و حتمــاً مجلس ورود 
می کند چرا که نبایــد برخلاف قانون عمل 
شــود.«همچنین »مهدی طغیانی« عضو 
کمیســیون اقتصــادی مجلس شــورای 
اســلامی در این باره می گوید: »افرادی که 
کالابرگ دارنــد، باید کالاهای اساســی و 
اقلامی را که در این بخش مشــخص شده 
اســت، با قیمت شــهریور ۱۴۰۰ پرداخت 
کنند و مابه التفاوت آن باید توســط دولت 
داده شــود که این موضوع لازم الاجراست و 

در بودجه آمده است.«
او یــادآوری می کند: »اگر فــردی به جای 
یارانه، کارت کالابــرگ دریافت کند، باید با 
کارت کالابرگ اقلامی را که تعیین شــده 
است، به قیمت شــهریور ۱۴۰۰ خریداری 
کند. به عبــارت دقیق تر، آن اقــلام به هر 
قیمتی که در بازار باشد، باید به نرخ شهریور 
۱۴۰۰ در اختیار افرادی که کالابرگ دارند، 

قرار گیرد.«

تداوم تناقضات؛ از ادعا تا اجرا
دنباله تناقضات درباره چگونگی اختصاص 
اظهــارات  از  الکترونیــک،  کالابــرگ 
نمایندگان مجلس گرفته تــا اجرای قانون 
توســط دولت ادامه دارد. برخی نمایندگان 
در حالی بــر اجرای قانون تاکیــد دارند که 
گروه دیگری معتقدنــد دولت منابعی برای 
تأمین بار مالی بازگشــت قیمت ها ندارد و 

عمل به چنین قیدی مقدور نیست.
ســوالات و ابهامات متعددی درباره راهکار 
دولت برای باز کردن کلاف ســر در گم ارز 
ترجیحی وجود دارد؛ اگر قرار بر آن باشــد 
که قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ بازنگردد، 
تکلیف متــن صریح قانون بودجه و شــرط 
و شــروط مجلس چــه خواهد شــد؟ ارائه 
کالابــرگ الکترونیــک و عدم بازگشــت 
قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ مصــداق بارز 
عدم عمل به قانون محســوب نمی شــود؟ 
اگر چنین قیدی امکان اجرا نداشــته، چرا 
توســط مجلس عنوان و چرا از سوی دولت 

پذیرفته شده است؟
فارغ از ضرورت اجرای قانون، اگر قرار بر این 
باشــد که طرح ارائه کالابرگ الکترونیک با 
رعایت قید بازگشــت قیمت ها به شهریور 
۱۴۰۰ اجرایــی نشــود، ضــرورت اجرای 
چنین ســازوکاری چیســت؛ در حالی که 
می توان مبلغ مورد نظر بــرای هر فرد که به 
ازای حذف ارز ترجیحی در نظر گرفته شده 

را به میزان یارانه او اضافه کرد؟

رییس سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد

شناسایی۶هزارمیلیاردتومانتراکنشدرمعاملهرمزارز

خریدار   رییس ســازمان امــور مالیاتی 
کشــور گفت: به تازگی درگاه پرداختی با ۶ 
هزار میلیارد تومان که واریز حساب داشته 
است شناسایی شد که بر اساس بررسی های 
این ســازمان، این واریزها به منظور معامله 

رمز ارز بوده است.
 »داود منظــور« در حاشــیه همایــش 
پایانه های فروشگاهی در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: تولید رمز ارزها در کشور تابع 
مقررات و آیین نامه هاست اما خرید و فروش 
و معامله آن غیرقانونی و غیر رســمی است، 
نســبت به رمز ارزها مطابق قانون عمل می 
کنیم و کســانی که تراکنش مالی داشــته 

باشند بررسی می شوند.
وی با اشــاره بــه کنترل همــه درگاه های 

پرداخت، افزود: هر نوع خرید و فروشــی که 
در یک ســکوی پرداختی انجام می شود و 
همچنین خرید و فــروش رمزارزها پایش 

می شود.
منظــور بیان داشــت: بــه تازگــی درگاه 
پرداختی با ۶هزار میلیارد تومان شناسایی 
شد که بررسی ها نشان داد برای معامله رمز 
ارز بوده است. باید قوانین به سمتی برود که 

این نوع رمز ارز نیز مشمول مالیات شود.
رییس ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه مالیات بر عایدی ســرمایه اکنون در 
آســتانه ورود بــه صحن مجلس شــورای 
اسلامی اســت، گفت: این مهم یکی از طرح 
های مهم مالیاتی کشــور و یک پایه جدید 
مالیاتی اســت که ایــن طــرح در مقابله با 

سوداگری در اقتصاد محسوب می شود.
وی ادامه داد: کسانی که با اهداف سوداگرانه 
نسبت به خرید فروش ملک، خودرو، طلا و 
ارز اقدام می کنند، باید بدانند مابه التفاوت 
قیمت در زمــان خرید و فروش مشــمول 
مالیات می شــود؛ با این وجــود هدف این 
قانون درآمدزایی نیســت بلکــه برای این 
است تا دارایی ها و ثروت کشــور در مسیر 

سوداگرانه قرار نگیرد و به سمت تولید برود.
منظور با تاکید بــر اینکه طــرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه اکنون در همه کشورهای 
پیشــرفته اجرا می شــود، گفــت: این نوع 
مالیــات یکــی از ابزارهــای تنظیم گری 

اقتصادی است.
وی عنوان کــرد: در صورتی کــه این قانون 
به تصویب نهایی برســد نظام مالیاتی از این 
قانون استفاده می کند، ضمن اینکه نگران 
خروج ســرمایه ناشــی از اجرای این قانون 
نیستیم زیرا در کشــورهای مقصد سرمایه 
گذاری نیز این قانون اجرا و مالیات دریافت 

می شود.

 شناسایی اشخاصی حقوقی با بیش
از ۵0 خانه خالی

رییس سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به 
اجرای قانون مالیات خانه های خالی، گفت: 
هر کسی دارای خانه خالی است باید مالیات 
پرداخت کند و در شناســایی این نوع خانه 
ها، تابع اطلاعات وزارت راه و شهرســازی 

هستیم.

وی تاکید کــرد: در حال حاضــر وزارت راه 
و شهرســازی، ســه مجموعه اطلاعات از 
اشخاص حقوقی که تعداد خانه های خالی 
آنان بالاتر از ۵۰ مورد اســت را اعلام کرده 
و در ســازمان مالیاتی برای وصول مالیات 

پیگیری هستیم.
این مقام مسوول بیان داشــت: در تیرماه 
امسال ۵۲۰ هزار واحد خانه خالی از سوی 
وزارت راه و شهرســازی به این ســازمان 
اعلام شــد که در ایــن رابطــه ۲۰۰ هزار 
اعتراض ثبت شده اســت، اعتراض ها را به 
وزارت راه منتقل کــرده و منتظر اطلاعات 
ویرایش شده و رســیدگی به اعتراض های 
خانه های خالی از وزارت راه و شهرســازی 

هستیم.

فراخوان شرکت های دولتی به قانون 
پایانه های فروشگاهی

منظور از فراخوان شــرکت های دولتی در 
قانون پایانه هــای فروشــگاهی خبر داد و 
گفت: شرکت های بورسی در نوبت نخست، 
آبان مــاه فراخوان شــده بودنــد، در حال 
حاضر از ۵۰۰ شرکت بورسی ۲۰۰ شرکت 
صورتحساب الکترونیکی ارسال می کنند و 
۲۰۰ شرکت دیگر در آستانه ورود به سامانه 
مودیان هســتند. همچنین ۱۰۰ شــرکت 

مشمول این قانون نمی شوند.
وی عنوان کرد: در گام دوم، شــرکت های 
دولتی را از اول دی مــاه فراخوان کردیم در 
این همایــش آیین نامه ها ابــلاغ و توضیح 

داده می شود از ۵۰۰ شــرکت دولتی بیش 
از ۴۵۰ شرکت در این جلســه حضور پیدا 
کردند که پیــش بینی می کنیــم مجموع 
شــرکت های بورســی و دولتی ۷۰ درصد 
ارزش خدمات را پوشــش دهنــد و بخش 

بزرگی از قانون اجرا شود.
رییــس ســازمان امــور مالیاتی کشــور 
خاطرنشان کرد: سایر اشــخاص حقوقی و 
فعالان اقتصادی تا پایان ســال آینده به این 

قانون دعوت می شوند.

 حمایت از مشاغل خرد با کاهش
 فشار مالیاتی

وی از تســهیل خدمــات مالیاتــی به پنج 
میلیون فعال اقتصادی کوچــک در قانون 
پایانه های فروشــگاهی خبــر داد و گفت: 
مطابق مصوبه اصلاحیه قانــون پایانه های 
فروشــگاهی مجلس، مالیات مشاغل خرد 
با ارســال صورتحســاب های الکترونیکی 
محاسبه می شود و نیازی به سایر اظهارنامه 

های مالیاتی نخواهد بود.
منظــور خاطرنشــان کرد: ایــن قانون در 
شــفاف ســازی اقتصــاد موثر بــوده و با 
کمترین فشار به فعالان اقتصادی در حال 
اجراست، اگر کســانی که مشمول اجرای 
قانون هســتند آن را اجرا نکنند، ۱۰ درصد 
میزان فروش آنان به عنوان جریمه ثبت می 
شود ضمن اینکه برای تســهیل در اجرای 
قانون فروشــگاهی بنا داریم بخشــودگی 

جرایم را بیشتر کنیم.
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میلیوندلارگذشت
 تجارت ایران و آمریکا در ۱۰ ماهه سال جاری میلادی ۴۱ درصد رشد 

داشته و به ۴۶.۵ میلیون دلار رسیده است.
جدیدترین آمار منتشر شده از ســوی اداره آمار آمریکا نشان می دهد 
مبادلات تجاری این کشــور با ایران در ۱۰ ماهه ۲۰۲۲ )ابتدای ژانویه 
تا پایان اکتبر ۲۰۲۲ مصادف با ۱۱ دی ماه ۱۴۰۰ تا ۹ آبان ماه ۱۴۰۱( 

رشد ۴۱ درصدی داشته است.
مبادلات تجاری دو کشــور در ۱۰ ماهه ســال میلادی گذشته افزون 
بر ۳۳.۸ میلیون دلار بوده که این رقم در مدت مشــابه امسال به ۴۶.۵ 

میلیون دلار افزایش یافته است.
بر اســاس این گزارش، صادرات آمریکا به ایران در ماه هــای ژانویه تا 
اکتبر امسال ۳۵.۶ میلیون دلار بوده اســت که این رقم نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد هشت درصدی داشته اســت. آمریکا در ماه های 
ژانویه تا اکتبر ۲۰۲۱ بیــش از ۳۲.۸ میلیــون دلار کالا به ایران صادر 
کرده بود.واردات آمریکا از ایران در ۱۰ ماهه امســال نیز ۱۰.۹ میلیون 
دلار گزارش شده که نسبت به مدت مشابه ســال قبل رشد حدود ۱۱ 
برابری داشته است. در مدت مشابه سال قبل واردات آمریکا از ایران یک 

میلیون دلار بوده است.
ایران در میان مقاصد صادراتی آمریکا در ۱۰ ماهه امســال رتبه ۱۷۹ و 

در میان منابع وارداتی رتبه ۱۶۸ را داشته است.
بر اســاس این گزارش، آمریکا در دهمین ماه سال جاری میلادی ۴.۳ 
میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده و واردات این کشــور از ایران صفر 

بوده است.

صادرات۷.۸میلیارددلاریمحصولاتمعدن
وصنایعمعدنیتاپایانآبانماه

حوزه معدن و صنایع معدنی ایران از ابتدای امســال تــا پایان آبان ماه 
موفق به صادرات بیش از ۳۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تن محصول به ارزش 

هفت میلیارد و  ۸۶۰ میلیون دلار شده است.
به گزارش آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت، این میزان 
صادرات هرچند از نظر وزنی یک درصد افزایش داشته است، اما از نظر 

ارزشی کاهش پنج درصدی نشان می دهد.
بر اســاس این گزارش، »زنجیره فولاد و محصــولات فولادی مرتبط« 
با ســه میلیارد و ۷۱۰ میلیون دلار همچنان ارزآورترین حوزه صنایع 
معدنی کشور بوده است. هرچند در هم ســنجی با هشت ماهه پارسال 
افت ۲۳ درصدی نشــان می دهد.»مس و محصولات پایین دســتی« 
بــا ۹۸۱ میلیــون دلار، »زنجیــره آلومینیوم و محصــولات« با ۷۸۱ 
میلیون دلار، »ســایر معدن و صنایع معدنی« بــا ۶۶۸ میلیون دلار و 
»زنجیــره روی« با حــدود ۴۰۵ میلیون دلار صــادرات، در رتبه های 
بعدی قرار گرفتند.به گفتــه »امیر صباغ« مدیر اقتصادی و ســرمایه 
گذاری ایمیدرو، حوزه سنگ آهن کشــور نیز با قطع گاز طبیعی و برق 

فولادسازان شاهد افت تقاضای داخلی و رشد صادرات است.

صادرات هشــت ماهه گندله جهش ۲۲۸ درصدی داشــته و به ۳۴۳ 
میلیون دلار رســیده و صادرات آهــن اســفنجی ۱۰۶ میلیون دلار و 

کنسانتره آهن ۵۶.۲ میلیون دلار بوده است.
بیشترین رشد صادرات در این مدت مربوط به گندله سنگ آهن با ۲۲۸ 

درصد است.
صباغ معتقد اســت: مجموع صادرات هشــت ماهه زنجیره معدن رقم 
هفت میلیارد و ۸۶۰ میلیون دلار بوده اســت و با رونــد فعلی تا پایان 
امسال از مرز ۱۲.۵ میلیارد دلار عبور خواهد کرد که بعد از پتروشیمی، 

دومین حوزه ارزآور کشور خواهد بود.
برپایه این گزارش، در هشت ماهه امسال واردات این حوزه نیز با جهش 

۳۲ درصدی از مرز سه میلیارد دلار عبور کرده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی:
نوساناتنرخدلارتاثیریبرقیمتلوازم

خانگینداشت
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با بیان اینکه افزایش نرخ ارز 
تاثیری بر قیمت لوازم خانگــی و تقاضا در این بازار نداشــته، گفت که 
مغازه داران هم نمی توانند قیمت ها را بالا ببرنــد، چراکه به دلیل رکود 

حاکم بر بازار، افزایش قیمت، خودزنی است.
در هفته هــای اخیر نرخ ارز ســیر صعودی داشــته و ایــن وضعیت بر 

بازارهای دیگر از جمله مسکن، خودرو و غیره هم اثر داشته است.
اکبر پازوکی - رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی - درباره تاثیر 
افزایش نرخ ارز بر بــازار لوازم خانگی گفت: افزایش نــرخ ارز تاثیری بر 

قیمت لوازم خانگی و تقاضا در این بازار نداشته است.
به گفتــه وی قیمت ها تغییــر نکرده، چــرا که اگر شــرکت ها قیمت 
محصــولات خــود را افزایش دهنــد، کســی کالا نمی خــرد. البته 
زمزمه هایی برای افزایش قیمت شنیده می شــود، اما تاکنون شرکتی 

قیمت ها را افزایش نداده است.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه قدرت خرید هم 
افزایش نداشــته که انتظار افزایش تقاضا یا کاهش رکود داشته باشیم، 
تصریح کرد: اینکه مردم نگران افزایش بیشــتر قیمت ها باشند و خرید 
کنند هم درســت نیســت، چون مردم در حال حاضر هم پول ندارند و 

می دانند گران تر هم شود اتفاقی نمی افتد.
پازوکی در پاســخ به اینکه آیا مغــازه داران، با افزایش نــرخ ارز قیمت 
کالاهای خود را افزایــش نداده اند، گفت: مغــازه داران هم نمی توانند 
قیمت ها را بالا ببرند، چرا که دنبال مشــتری هستند. رکودی که برای 
کارخانه دار هســت، برای آن ها هم وجود دارد و افزایش قیمت در این 
وضعیت خودزنی اســت.گفتنی اســت اواخر خرداد امسال سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت )صمت( از صدور مجــوز افزایش ۱۵ 
درصدی قیمت بــرای تلویزیون و ۱۰ درصدی بــرای یخچال، یخچال 

فریزر و ماشین لباسشویی و ظرفشویی خبر داده بود.

تولید

 معاون وزیــر ارتباطــات گفــت: قانــون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان یکی از شرط های شفافیت 
و پیش بینی پذیری اقتصاد است که رکن اصلی اجرای 

این قانون مشارکت همه دستگاه ها و مردم است. 
 »رضا باقری اصل« در همایــش تبیین نظام یکپارچه 
و فراگیــر پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان 
اظهار داشــت: یکی از مهمترین قوانینی که در ســال 
۱۳۹۸ به تصویب رســید قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان بود که ســازمان مالیاتی کشور این 
قانون را در دولت ســیزدهم اجرایی کرد. این ســامانه 
یکی از مهمترین سامانه های کشــور است که امنیت 

و مشارکت ذی نفعان در آن مهم است.

معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه برای پیش 
بینی پذیر کردن اقتصاد قانــون پایانه های 
فروشگاهی لازم است ولی کافی نیست گفت: 
همه باید کمک کنیم تا ســازمان مالیاتی با 
عدالت مالیاتی و هوشمندســازی مالیاتی به 

اقتصاد کمک کند.
وی ادامه داد: قانون مدیریت داده در کشــور 

تصویب شده اســت که در آن تکالیفی برای دستگاه ها 
در نظر گرفته شــده اســت و کمیته ای ذیل آن در نظر 

گرفته شده تا به تکمیل داده ها بپردازد.
معاون وزیر ارتباطات خاطر نشان کرد: همچنین مرکز 
تبادل اطلاعات یک نقطه تمرکز است که بیش از ۳۰۰ 

دســتگاه، روزانه ۵۰ میلیون تراکنش در آن 
ثبت می کنند.باقری اصــل تاکید به اهمیت 
داده محــوری پرداخت و گفــت: حکمرانی 
داده و هوشمندســازی داده ها در نظام های 
اطلاعاتی مهم اســت در حالــی که در حوزه 

داده های اطلاعاتی کم کاری کرده ایم.
وی: اکثر ســامانه ها بــا خلا داده هــا روبرو 
هستند که با مدیریت داده امیدواریم بتوانیم یاری گر 

دستگاه ها در هوشمندسازی باشیم.
معاون وزیر ارتباطات با تاکید بــر اینکه رویکرد قانون 
گذار ایجاد پنجره واحد خدمات رســانی اســت گفت: 
ســامانه مودیان در کنار ســایر ســامانه ها در جهت 

هوشمندسازی و پنجره واحد خدمات است که دولت 
موظف به تکمیل داده ها است.

وی گفت: سازمان مالیاتی اولین ســازمانی بودی که 
وارد پنجره هوشمند خدمات دولت شد که اگر تکمیل 
داده ها صورت مــی گرفت اکنون مــاده ۱۰۰ قانون و 

اظهارنامه برآوردی را می توانستیم اجرا کنیم.
معاون وزیر ارتباطات با بیلن اینکه دستگاه ها و شرکت 
ها خلاهای اتصــال به داده های هوشــمند را برطرف 
کنند گفت: همه دستگاه ها باید وارد پنجره شود ضمن 
اینکه در قانون هفتم توســعه نیز بر هوشمندســازی 
تاکید می شــود.وی ابراز امیدواری کرد: اعتماد مردم 

برای دریافت خدمات محقق می شود.

ارتباطات

خریدار   وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
اعلام کــرد: تعلــل در تصویــب مالیات بر 
عایدی سرمایه موجب رونق دلالی در بازار 
خودرو شده است.به گزارش وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت، روزنامــه »جمهوری 
اســلامی« در مطلبــی بــا عنوان »رشــد 
افسارگســیخته خودرو« مواردی را مطرح 

کرده که نیازمند توضیح است.
این روزنامه با انعکاس اظهارات دو نماینده 
منتقد مجلس دربــاره دلایل اصلی افزایش 
قیمت خــودرو یک طرفه به قاضــی رفته 

است.
روزنامه جمهوری اســلامی به این واقعیت 
اشــاره نکرده که یکی از راهکارهای کاهش 
قیمت خودرو، افزایش عرضه آن است و در 
همین راستا در هشــت ماهه ابتدایی سال 
جاری نسبت به هشــت ماهه سال گذشته 
۳۲ درصد عرضه خودروی سواری افزایش 
پیدا کرد و همچنیــن در آبان ماه ۱۲۲ هزار 
دســتگاه انواع خودروهای سبک و سنگین 
تولیدشــده که تولید آبان ماه ســال جاری 

رکورد پنج ساله را شکست.
این روزنامه همچنین به راهکار مکمل در 
کاهش قیمت خودرو اشــاره نکرده و آن، 
تصویب مالیات بر عایدی ســرمایه است. 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه چند سالی 
اســت در مجلس معطل مانده و تا زمانی 
که کشــور از مالیات بر عایدی ســرمایه 
محروم باشد هر بازاری برای سوداگران و 
دلالان باز است. بنابراین از روزنامه مذکور 
انتظار می رفت که به ایــن خلا که مقصر 
آن وزارت صمت نیســت، اشاره می کرد و 
از دو نماینده مجلس این ســوال را مطرح 
می کرد که اگــر نگران دلالــی در بازارها 
هســتند چرا این طرح حیاتی را تصویب 

نمی کنند؟
در صنعت خودرو آنچــه در وظایف وزارت 
صمت بوده،  بهبود تولید بــوده که در ادامه 

به آنها اشاره می شود.

افزایش 32 درصدی تحویل خودرو
 به مشتریان

از ابتدای ســال ۱۴۰۱ تا نیمــه آذرماه در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته تحویل 
خودرو توسط دو خودروساز اصلی کشور به 
مشتریان ۱۸۷ هزار دســتگاه بیشتر شده و 
رشد ۳۲ درصدی داشته است. سال گذشته 
تا نیمه آذرماه دو خودروســاز اصلی کشور 
۵۷۷ هزار دستگاه خودرو تحویل مشتریان 
داده بودند که امســال به ۷۶۴ هزار دستگاه 

افزایش یافته است.

کاهش ۹1 درصدی تولید 
خودروی ناقص

تولیــد خودروهــای ناقــص توســط دو 
خودروســاز اصلی کشور در ســال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال گذشــته ۹۱ درصد کاهش 
یافت. تا نیمه آذرماه ســال گذشته مجموع 
خودروهای تولیدی دارای نقص قطعه ۵۰۸ 
هزار دستگاه بود که در مدت مشابه امسال 

به ۴۷ هزار دستگاه کاهش یافته است.

صفر شدن خودروهای انبارشده 
در پارکینگ خودروسازان

پارکینــگ  در  انبارشــده  خودروهــای 
خودروســازان به علت نقص قطعه در سال 
۱۴۰۱ تقریباً صفر شده است. مجموع تعداد 
خودروهای کف پارکینگ در خودروســاز 
اصلی کشــور تــا آبان ماه ســال گذشــته 
۱۶۵ هزار دســتگاه بود که در مدت مشابه 
امســال به یک هزار و ۶۱۸ دستگاه کاهش 
یافته که نشــان دهنده کاهش ۹۹ درصدی 
خودروهای کف پارکینگ و به عبارتی صفر 

شدن آن است.

تولید انواع خودرو به بالاترین سطح
 4 سال اخیر رسید

تولید انواع خودرو در هشــت مــاه ابتدایی 
امســال به ۷۴۸ هزار دســتگاه رســید که 
بالاترین رقم در چهار ســال اخیر محسوب 
می شود. تولید خودرو در هشت ماه ابتدایی 
نخست امســال ۱۵ درصد بیشــتر از مدت 
مشابه ســال قبل، ۲۰ درصد بیشتر از سال 
۱۳۹۹ و ۵۳ درصد بیشــتر از مدت مشابه 

سال ۱۳۹۸ بوده است.
در واقــع التهاب در بــازار خــودرو به هم 
خوردن توازن عرضه و تقاضــا، به عملکرد 
دولــت گذشــته بازمی گردد که بــه بهانه 
تحریم هــا قدمی برای رفع مشــکلات این 
صنعت برنداشت که ســبب سقوط شدید 
تولیــد خــودرو شــد. صنعت خــودرو در 
شــرایطی به دولت ســیزدهم تحویل داده 
شــد که ده ها هزار خودروی ناقص در کف 
پارکینگ خودروســازان مانده بود، بدهی 
خودروســازان به قطعه ســازان سر به فلک 
کشــیده بود، زنجیره تامین قطعات خودرو 
از هم گســیخته بود، زیان خودروسازان رو 
به افزایش و صحبت از ورشکستگی در میان 

بود.
اما در یک ســال دولت ســیزدهم شــاهد 
افزایش چشــمگیر تولید خــودرو با وجود 
تــداوم تحریم ها بودیم که نشــان می دهد 
دولت گذشــته همتی برای رفع مشکلات 

صنعت خودرو نداشــت و همچون ســایر 
مسائل کشــور مثل واکســن کرونا، فقط 
به دنبــال بهانه جویــی و اهرم قــرار دادن 
مشــکلات اقتصادی برای انجام مذاکرات و 
دادن امتیازات بیشــتر به آمریکا بود. از این 
رو، مشخص اســت که متهم اصلی التهابات 
بازار خودرو، دولت حســن روحانی اســت 
که عملکرد فاجعه بــاری در صنعت خودرو 
داشــت و انتظار می رفت روزنامه جمهوری 

اسلامی به این حقیقت اشاره می کرد.

نگاه کارشناسی به مشکلات 
صنعت خودرو

معضل بازار خودروی کشــور از ســال ۹۷ 
تاکنون وجود داشــته اســت و دلایل ذیل 
باعث ایجاد تلاطم در بــازار خودرو در چند 

سال اخیر بوده است:
۱- کاهــش تولید خودروســازان داخلی از 
ســال ۹۷ به میزان نصف سال ۱۳۹۶ و عدم 
اهتمام دولت گذشــته برای رفع مشکلات 
این صنعت، در حالی که دولت سیزدهم در 
یک ســال اخیر عرضه و تولید خودرو را به 

شدت افزایش داد.
۲- تولیــد خودروهای ناقــص و دپوی آن 
در پارکینگ خودروســازان که به ســبب 
نقص و کامل نبودن امکان عرضــه به بازار 

را نداشتند.
۳- تبدیل خودرو به کالای ســرمایه ای، در 
شرایط ناشــی از متغیرهای کلان اقتصادی 

کشور و شرایط تورمی.
۴- هجــوم دلالان بــه این بازار به ســبب 
قیمت گــذاری دســتوری در محصولات 
خودروسازان داخلی و تفاوت ایجاد شده در 

بازار و رونق سوداگری.
۵-عدم وجــود اهرم های لازم بــرای اخذ 
مالیات بــر درآمدهای اتفاقی و ســودهای 
بادآورده ناشی از ســوداگری )به علت عدم 

تصویب آن در مجلس(.
عوامل فوق الذکر ســبب شــد که مســاله 
خودرو از ســال ۹۷ تا پایان سال گذشته به 
گره کوری تبدیل شود. از پایان سال گذشته 

با اجرای برنامه هــای تحولی وزارت صمت 
تاکنون تحویل خودرو در سال جاری بیش 
از ۵۰ درصد رشد داشــت و در عمل جریان 

تولید در سال جاری تاکنون تثبیت شد.
از ســوی دیگر از شهریور ســال جاری در 
عمل تولید خودروهای ناقص متوقف شــد 
و خودروهای دپوشــده در پارکینگ ها هم 
به صفر رســید.بنابراین یکی از عوامل و یک 
عارضه مزمــن که بیش از چهار ســال بازار 
خودروی کشــور را متلاطم می کرد؛ کاملًا 
درمان شد اما مســاله بازار خودروی کشور 

جنبه های دیگری نیز دارد.
در پی افزایش تولید و سپس با اجرای طرح 
موفق فــروش از طریق ســامانه یکپارچه 
خودرو، محصولات یکی از خودروســازان 
پس از چهار ســال از قرعه کشی خارج شد و 
در عمل دیگر نیازی به ادامه طرح نبود، زیرا 
تنها عرضه یک خودروســاز در قرعه کشی 
مانــده بــود و تاکنــون نیمــی از ظرفیت 
تولید محصولات خودروســازان از فرآیند 
قرعه کشــی خارج و در بــورس کالا عرضه 
می شود.در چند ماه گذشــته، طرح عرضه 
خودرو در بورس کالا به آزمون گذاشته شد 
و به عنوان یکی از شــیوه های قیمت گذاری 
و عرضه خودرو به بازار مــورد پذیرش قرار 
گرفت، با اعلام شرایط عرضه توسط وزارت 
صمت که لازم الاجرا بــود تا در کنار افزایش 
تولید خودروســازان و تنظیم گری وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت و شــرکت بورس 
کالای ایران، پاســخگوی بخشی از تقاضای 

مصرف کنندگان واقعی باشد.
عرضه محصولات خودروســازان در بورس 
کالا در راســتای تنظیم بازار با رعایت این 

شرایط باید انجام شود:
۱- حداقل عرضه هر محصول در هر دوره به 
تعداد ۲ هزار دســتگاه در هر محصول برای 
دو شرکت بزرگ خودروســاز و برای سایر 
شــرکت های خصوصی حداقل بــه میزان 

۵۰۰ دستگاه است.
۲- شــرکت های خودروســاز موظف انــد 
فهرســت خریداران محصولات در ۴۸ ماه 

گذشــته را پیش از هر عرضه به بورس کالا 
اعلام نمایند تا تمامی افراد فهرست تجمیع 
شده مذکور و همچنین خریداران دوره های 
پیش در بورس کالا )کــه اطلاعات آن ها نزد 
سازمان بورس موجود است( از شمول خرید 

در هر عرضه جدید خارج شوند.
۳- خودروسازان موظف اند تعهدات قانونی 
ابلاغی )نظیر طرح جوانی جمعیت، اسقاط 
خودرو و …( را متناظر با عرضه ها در بورس 

کالا انجام دهند.
۴- خودروســازان موظف انــد برنامه ریزی 
لازم در خصوص عرضــه در بورس را مطابق 
مجوزهای فروش اعطا شده به گونه ای انجام 
دهند که خدشــه ای در تعهدات پیشــین 
ایشان ایجاد نشده و یا تعهدات معوق جدید 

ایجاد نشود.
۵- هرگونه عرضه خودرو فراتر از مجوز اخذ 
شده و یا مشتقات مالی وابسته به خودرو اعم 
از گواهی ســپرده، معاملات ســلف و سلف 
موازی اســتاندارد و یا هر نوع اوراق بهادار و 
یا پشتوانه دارایی )ABS( مبتنی بر خودرو 
در بورس کالا با توجه بــه آن که بر تعهدات 
آتی هر خودروساز تأثیر می گذارد، مستلزم 
اخذ مجوز از وزارت صنعت، معدن و تجارت 

است.
در این راســتا، با توجه به عــدم رعایت بند 
نخست این بخشنامه در عرضه یک محصول 
گــروه بهمــن در روز دوشــنبه )۲۱ آذر(، 
معاون صنایع حمل و نقــل وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت در نامه ای بــه مدیرعامل 
شرکت بورس کالای ایران، خواستار ابطال 
معاملات این روز و رعایت تمامی شــرایط 

بخشنامه ابلاغی به خودروسازان شد.
همچنین در پی عدم رعایت شرایط رقابت 
و میانگین قیمت یــک محصول دیگر گروه 
بهمن در روز چهارشــنبه )۲۳ آذر( کمیته 
معامــلات شــرکت بــورس کالای ایران، 

معاملات این روز را تأیید نکرد.
بر این اســاس، نهادهای حاکمیتی ناظر و 
تنظیم گر بازار کالای فیزیکی خودرو با رصد 
دقیق و بررســی چگونگی عرضه خودرو در 
بورس کالا، از همه امکانات و اختیارات خود 
برای مقابله با شــکل گیری تقاضای کاذب 
در دوگانه »قیمت بورســی ـ قیمت بازار« 
و افزایش قیمت ها اســتفاده می کنند تا از 
بروز رفتارهای انحصاری و شــبه انحصاری 
پــس از عرضــه خــودرو در بــورس کالا 
جلوگیری شــود.از ســوی دیگر، با بررسی 
روند تغییرات قیمت خــودرو و ارز در ۶ ماه 
اخیر، همبســتگی افزایــش قیمت خودرو 
در بازار به واســطه افزایش قیمــت ارز قابل 
مشاهده است.همچنین روند تغییرات دلار 
و دو خودروی نمونه ایران خودرو و سایپا در 
شش ماهه اخیر نســبت به قیمت آن در تیر 
سال جاری، بیانگر رشــد ۱۷ درصدی دلار 
در ماه آذر نســبت به ماه تیر بوده، که به تبع 
آن، قیمت خودرو در نهایت ۹ درصد رشــد 
داشته اســت. بنابراین پیش بینی می شود 
با تدابیر همه جانبــه وزارت صمت ازجمله 
تســهیل واردات خودرو به زودی شــاهد 

کاهش قیمت های کاذب در بازار باشیم.

خریدار  با انتصاب رئیــس کمیته تدوین 
لایحه جامع مناطق آزاد تجاری- صنعتی و 
ویژه توسط »حجت الله عبدالملکی« مشاور 
رئیس جمهور، کمیته یاد شده تشکیل شد و 

اعضای خود را شناخت.
به گزارش دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصــادی، حجــت الله عبدالملکی 
مشــاور رئیس جمهور و دبیر شــورایعالی 
مناطــق آزاد تجــاری- صنعتــی و ویــژه 
اقتصادی، در حکمی »محســن حیدری« 
را به عنــوان »رئیس کمیتــه تدوین لایحه 
جامع مناطق آزاد تجــاری- صنعتی و ویژه 
با انتصاب اقتصــادی و تنقیح آیین نامه ها و 

مقررات مربوطه« منصوب کرد.
در متن حکم عبدالملکی آمده اســت: »با 
توجه به تغییرات ایجاد شــده در قوانین و 
مقررات مناطق آزاد در ســنوات گذشــته 

از ســویی و از بین رفتن اثرات مشــوق ها 
و تســهیلات قانونــی مربوطه، بــه دلیل 
پیش بینی برخــی فرصت هــا در قوانین 
و مقررات ســرزمین اصلــی و لزوم اصلاح 
و بــه روزآوری قوانین و مقــررات حاکم  بر 
این مناطق بــرای رفع موانــع فعالیت ها 
انتظار مــی رود با بهره گیــری از ظرفیت 
کارشناســی فعــالان اقتصــادی مناطق، 
نخبــگان و اندیشــمندان، کارشناســان 
اقتصادی و حقوقی دبیرخانه شورایعالی و 
سازمان های مناطق و تشکیل کمیته های 
موضوعــی در حوزه های ذیربــط فعالیت 
مناطــق آزاد و ویــژه اقتصــادی، زمینه 
تنظیم متــن لایحه جامع اصــلاح قوانین 
فوق الذکر و تنقیح مقــررات مربوطه طی 
مدت حداکثر ۶ مــاه و مآلاً رفع موانع پیش 
رو و پیشرفت مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

و اثرگذاری آنها در نظام اقتصادی کشــور 
فراهم شود.«

در اجرای احکام دبیر شورایعالی، »محسن 
حیدری« با اعلام آغاز به کار کمیته مذکور، 
طی احکام جداگانــه ای »ناصر خرمالی« را 
به عنوان »عضو و جانشــین اجرایی رئیس 
کمیته« مذکور و »محســن پوراحمدی« 
را به عنوان »عضو و دبیر کمیته« یادشــده 

منصوب کرد.
حیدری، معاون برنامه ریــزی و هماهنگی 
امــور مناطــق دبیرخانــه شــورایعالی، 
همچنین در احکام جداگانــه ای »علیرضا 
موحــدی«، »علیرضا زنجانیــان«، »عادل 
پیغامــی«، »علــی ملکــی«، »محمــد 
معزالدیــن«، »جعفــر آهنگــران«، »رضا 
مسرور«، »صمد عزیزنژاد«، »سعید غلامی 
باغــی«، »محمدصادق مبرهــن نیاکان«، 

»طهمورث قاسمی«، »شعبان شاهکویی«، 
»حمیدرضا ایلکا«، »جمشــید قســوریان 
جهرمی«، حجت الاسلام »محمد احمدی« 
و حجــت الاســلام »محمــد میرزایی« را 

به عنوان اعضای حقیقــی »کمیته تدوین 
لایحه جامع مناطــق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصــادی و تنقیح آییــن نامه ها و 

مقررات مربوطه« منصوب کرد.

معاونوزیرارتباطات:قانونپایانههایفروشگاهییکیازشرطهایشفافیتوپیشبینیپذیریاقتصاداست
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دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی اعلام کرد
رفعموانعصنعتپتروشیمیباپیگیریهای

سازمانبورس
دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی گفت: جلسات 
متعددی در چند وقت گذشته به منظور رفع موانع صنعت پتروشیمی 
بین این انجمن و سازمان بورس انجام شده است که نتایج پیگیری های 

این سازمان را می توان در تصمیمات مجلس و دولت مشاهده کرد.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهادار، »مهــدوی ابهری« در زمینه 
همکاری ســازمان بورس با فعالان صنعت پتروشــیمی به منظور رفع 
موانع و مشکلات این صنعت، اظهار داشت: براساس آمار منتشره اکنون 
سهم پتروشیمی ها در بازار ســرمایه نسبت به گذشــته قابل توجه تر 
شده اســت، به همین خاطر تولیدکنندگان حاضر در این صنعت باید 
به منظور رفع موانع و مشــکلات رابطه نزدیکی با مسوولان مربوط در 
سازمان بورس داشــته باشــند.وی افزود: یکی از مهم ترین ضعف های 
اقتصاد کشور این مساله است که ســرمایه ها به جای حرکت به سمت 

تولید، جذب بازارهای غیرمولد شده اند.
این مقام صنفی تاکید کــرد: اکنون بنا بر تجربیات حاصل از گذشــته 
و تحقیقات انجام شــده، یکی از مهم ترین راهکارهای حرکت سرمایه 
به سمت تولید، همکاری دوجانبه بین ســازمان بورس و صنایع است؛ 
زیرا مسوولان مربوط به واســطه این همکاری ها می توانند چالش ها و 

مشکلات صنایع را به دستگاه های مسوول اطلاع دهند.
ابهری مهدوی تصریح کــرد: از زمان روی کارآمدن آقای »عشــقی« 
جلســات متعددی به منظور رفع موانع صنعت پتروشیمی بین انجمن 
و ســازمان بورس انجام شده اســت.وی بیان داشــت: از آنجایی که در 
اکثــر مواقع حدود ۷۰ درصد بحــث هزینه پتروشــیمی ها به خوراک 
بازمی گردد، در همین راستا براساس قانون و آیین نامه پیشنهاد اصلاح 
فرمول نرخ خوراک در میز صنعت ســازمان بورس مطرح شده است. با 
رفع این موضوع شرکت های پتروشیمی به عنوان یک صنعت پیشران 

سودآوری قابل توجهی را تجربه خواهند کرد.
دبیــرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعــت پتروشــیمی در پایان 
تصریح کرد: افزون بر بحث خوراک، مســاله حامل های انرژی نیز یکی 
دیگر از دغدغه های اصلی صنعت پتروشــیمی است که در میز صنعت 
مورد بررسی قرار گرفته که امید می رود با پیگیری های سازمان بورس 

این دو موضوع در بودجه ۱۴۰۲ اصلاح شوند.

حضورشرکتهاینفتیایرانیدرعراق
یکگامبهپیش

وزارت نفت عراق با صدور بخشنامه ای، آمادگی شرکت های متخصص 
ایرانی به منظــور حضــور در پروژه های نفــت و گاز عــراق را به همه 

شرکت های عراقی اعلام کرد.
به نقل از دفتــر نمایندگی وزارت نفــت جمهوری اســلامی ایران در 
عــراق، پیگیری های نماینده ویــژه وزیر نفت در امور عــراق به منظور 
تقویت ارتباط هرچه مستحکم تر دو کشــور در حوزه  انرژی، به تشکیل 
کارگروهی مشترک بین وزارت نفت دو کشور منجر شد که مسئولیت 
بررســی پرونده های مشــترک و ارائه توصیه به وزیران هر دو کشــور 

به منظور اتخاذ تصمیم و تدابیر لازم به عهده آن نهاده شده است.
بر اساس این گزارش، موضوع های مهمی در دســتور کار این کارگروه 
مشترک قرار گرفت که موضوع حضور شرکت های متخصص ایرانی در 

پروژه های نفت و گاز عراق، یکی از آنهاست.
بر همین اساس و در نتیجه پیگیری های انجام شده، وزارت نفت عراق 
در نامه ای به همه دســتگاه های تابعه خود، از آمادگی شــرکت های 
ایرانی برای حضــور در پروژه های نفتی عراق خبر داد و مقرر شــد این 
موضوع، به منظور گرفتن تصمیم ها و اندیشیدن تدابیر لازم، در دستور 

کار قرار گیرد.

نیرو

رجبی مشــهدی گفت: سوخت رســانی به نیروگاه ها 
متناســب با دمای هوا اســت و تاکنون مشکلی وجود 
نداشته اســت در صورتی که مردم در بخش خانگی و 
تجاری صرفه جویی کنند مشــکلی پیش رو نخواهیم 

داشت.
 با نزدیکی زمستان و سرد شــدن هوا این نگرانی وجود 
دارد که آیا ســوخت نیروگاه ها تغییر می کند یا ممکن 
اســت نیروگاهی هایی به علت کمبود سوخت از مدار 
تولید خارج شــده و ما شــاهد خاموشــی های پیاپی 
زمستانی باشــیم؟ چرا که این روزها اخباری در رابطه 

بــا اولویت قــرار دادن مــردم در تأمین گاز 
وجود دارد و این شــبهه را به وجــود آورده 
که آیا زمســتانی توأم با خاموشــی پیش رو 
داریم؟ مصطفی رجبی مشــهدی در رابطه 
با ایــن موضوع به مهــر می گویــد: در حال 
حاضــر نیروگاه ها به صورت پایــدار در حال 
فعالیت هســتند و مشــکلی در تأمین برق 

کشــور وجود ندارد.وی ادامــه داد: در روز جاری پیک 
ظهر ۳۶ هزار مگاوات متر مکعب و پیک شــب ۳۸ هزار 
مگاوات تولید نیروگاه ها بوده اســت و بــا وجود برنامه 

ریزی های مشترک با شرکت ملی نفت و گاز 
برای تأمین ســوخت نیروگاه ها تلاش های 
بسیاری صورت گرفته اســت و امید می رود 

که با مشکلی مواجه نشویم.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ به این سوال 
که ظرفیت نیروگاه ها کاهش یا افزایشی را به 
دنبال ندارد گفت: اکنون شــرایط به گونه ای 

است که سوخت نیرو گاه ها تأمین می شود.
وی اضافه کرد: این موضوع که در زمســتان خاموشی 
وجود دارد یا خیر متناسب با دمای هوا اگر این سوخت 

رســانی ادامه پیدا کنــد صرفه جویی مشــترکان در 
مصرف برق و گاز مشکلی پیش رو نخواهیم داشت.

رجبی مشهدی در خاتمه با اشاره به اینکه امید می رود 
با صرفه جویی مردم در بخش خانگی کاهش ســوخت 
نیروگاه هــا را پیش رو نداشــته باشــیم در این زمینه 
توضیح داد: اکنــون ۷۰ درصد مصــرف گاز در اختیار 
مشــترکان بخش خانگی و تجاری قــرار دارد و الباقی 
به نیروگاه ها و صنایع کشــور تعلق می گیرد، که امید 
می رود با صرفــه جویی های مــردم در بخش خانگی 

خاموشی های زمستانی پیش رو نداشته باشیم.

برق

ســمیرا ربیع  یکی از راهکارهای دولت 
برای حل ناترازی و حل مشــکل کمبود گاز 
در کشور تعیین ۱۲ پله برای میزان مصرف 
و ایجاد روشــی جدید بــرای تعرفه گذاری 
اســت تا شــاید از این طریق بتوان میزان 

مصرف گاز را در کشور مدیریت کرد.
 بر اساس برنامه ششم توسعه، میزان شدت 
انرژی باید بــه یــک دوم اول برنامه پنجم 
کاهش می یافــت، اما امروز شــدت انرژی 
بیشتر نیز شــده اســت. باتوجه به گزارش 
کمیســیون انــرژی در خصــوص ناترازی 
مصرف گاز در ســطح کشــور، دو موضوع 
حیاتی برای کشــور مطرح شده، یکی بحث 
تامین سوخت نیروگاه ها در فصل زمستان 
است که این احتمال وجود دارد که مجددا 
برای تامین ســوخت برخی از نیروگاه ها به 

استفاده از سوخت مایع روی بیاوریم.
موضوع بعدی توســعه بازارهای صادراتی 
اســت. اکنون قرارداد صادرات گاز به ترکیه 
تا ســال ۲۰۲۶ به اتمام خواهد رســید و در 
بحث تمدیــد آن گویــا طــرف  ترکیه ای 
خواستار گاز بیشتر شده است. کارشناسان 
معتقدند اگر ما این تعهد را بپذیریم از عهده 
تامین آن بر نمی آییم. علاوه بر این چندین 
سال است که بخشی از سوخت نیروگاه ها را 
از طریق سوخت مایع تامین می کنیم. سهم 
گاز در نیروگاه ها تقریبا ۸۰ درصد بوده و ۲۰ 
درصد از طریق سوخت مایع یعنی گازوئیل 
و مازوت تامین می شــود. در شرایط کنونی 
اگر بهینه سازی مصرف، همراستا با افزایش 
ظرفیت تولید دنبال نشــود اولین آسیب را 
در داخــل و در تامین ســوخت نیروگاه ها 

خواهیم خورد.
در ســال گذشــته حــدود ۱۹۳ میلیون 
مترمکعب ناترازی در حوزه گاز وجود داشت 
که طبق پیش بینی های صورت گرفته این 
ناترازی در سال آینده هشت درصد افزایش 
خواهد یافت. ادامه این روند می تواند فاصله 
زیادی بین تولید و مصرف در ســطح کشور 

ایجاد کند.  

مصوبه ای برای حل مشکل گاز
باتوجه به این شــرایط اخیرا مصوبه ای در 
دولت به تصویب رســید که بر اســاس آن 
تعرفه گاز برای ۶۴ درصد مشــترکان که در 
سه پله اول مصرفی قرار دارند هیچ افزایشی 

نیافته، اما برای پله هــای مصرفی چهارم و 
بالاتر، این تعرفه افزایش یافته است.

پرمصرف ها نقره داغ می شوند
آنطور که جواد اوجی، وزیر نفت اعلام کرده 
امسال هوا سردتر از ســال قبل خواهد بود و 
کاهش شــدید دما را داریم، بنابراین تدابیر 
خوبی از سوی صنعت نفت و گاز انجام شده 
تا زمســتان بدون چالشی داشــته باشیم 
در حــال مدیریت مصرف هســتیم. هفته 
گذشته مصوبه خیلی خوبی در هیات دولت 

درباره تعرفه مشترکان پرمصرف داشتیم.
به گفته وی، تعرفه گاز مشترکین که خارج 
از الگو، مصرف مــی کنند افزایش یافت. ۱۲ 
پله برای مصرف گاز تعییــن کردیم که پله 
اول تا ســوم افزایش قیمت نداشته است که 
این ســه پله حدود ۶۰ تا۷۰ درصد مصرف 
کنندگان می شــوند. از پله چهــار افزایش 
قیمت را داریــم. تعرفه کســانی که خیلی 
بیشتر از الگو مصرف می کنند، افزایش می 
یابد و این مشــترکین نقره داغ می شوند و 
آنها از دولت گله مند نشــوند چون عدالت 
نیســت، کســانی الگوی مصرف را رعایت 
می کنند، بهای کســانی را بدهنــد  که در 

منزل سونا دارند.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه روی صحبت ما با 

کسانی است که مصرف آنها بیشتر از الگوی 
مصرف است و در پلکان های آخری هستند 
که تعرفه آنها همان قیمتی است که گاز  تهیه 
می شــود، اظهار کرد: تمامــی خانواده های 
تحت پوشــش کمیته امــداد و ســازمان 
بهزیستی اگر الگوی مصرف را رعایت کنند،    

تعرفه گاز آنها رایگان می شود.

جزئیات جرایم مشترکان بدمصرف
آنطور که مســلم رحمانی، مدیر گازرسانی 
شرکت ملی گاز اعلام کرده  برای مشترکان 
پرمصرف، علاوه بر افزایش پلکانی تعرفه ها، 
در آیین نامــه دولت، جریمــه دیگری نیز 
لحاظ شــده اســت. میزان افزایش تعرفه 
از پله هــای چهارم بــه بعد که مشــترکان 
پرمصرف هســتند، به این صورت است که 
پلکان ۴، ۵ و ۶، افزایش ۳۰ درصدی نسبت 
به تعرفه ســال قبل، پلــکان ۷، ۸، ۹ و ۱۰ 
افزایش ۵۰ درصدی نسبت به سال گذشته 
و پلــکان ۱۱ و ۱۲ کــه بســیار پرمصرف 
هستند، به ترتیب، به ازاء هر مترمکعب ۵ و ۶ 

هزار تومان محاسبه خواهد شد.
به گفته وی طبق آییــن نامه اجرایی دولت، 
در مشــترکان پرمصــرف، اگر مشــترکی 
از پلکان مصرفی ششــم به بالا، نســبت به 
دوره مشــابه ســال قبل، ۸۰ درصد بیشتر 

مصرف گاز داشــته باشــد، در واقع مصرف 
آن مشترک نســبت به زمان مشــابه سال 
قبل خود مشــترک، رشــدی ۸۰ درصدی 
داشته باشد، قیمت گازبهای این مشترک، 
دو پلکان بالاتر حســاب خواهد شــد؛ این 
جریمه ای است که برای مصارف غیرنرمال 
درنظر گرفته شــده و برای مشــترکین در 

پلکان های ششم تا دهم لحاظ می شود.
وی اظهار کرد: برای مشــترکانی که مصارف 
خود را کاهش دهند، بــه این صورت پاداش 
در نظر گرفته شده که اگر مشترکی در دوره 
فصل سرد، به میزان ۷۰ درصد سقف متعارف 
تعیین شده که ســقف مصرفی پلکان سوم 
اســت، مصرف گاز داشته باشــد، گازبهای 
مشترک در آن دوره مصرفی، رایگان خواهد 
شد. اگر مشترکی در ســه پلکان اول مصرف 
قرار گیرد و نســبت به دوره مشابه سال قبل، 
کاهش مصرف داشته باشــد، به ازای هر یک 
واحد درصد کاهش، سه واحد درصد پاداش 

دریافت خواهد کرد.
به گفته مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز 
نکته مهم اینجاســت که افزایش تعرفه ها 
برای پلکان هــای مصرفی چهــارم به بعد 
لحاظ شــده، در واقــع مشــترکانی که به 
صورت متعارف مصرف گاز داشــته باشند، 
مشــمول هیچ افزایــش تعرفه ای نشــده 

اند. ۶۴ درصد از مشــترکان در سه پله اول 
مصرف گاز قرار دارند، تعرفــه گاز برای این 
دسته از مشترکان ثابت بوده و آخرین باری 
که تعرفه گاز مشــترکانی که در سه پله اول 
مصرفی قرار دارند تغییر کــرده، مربوط به 
سال ۹۴ اســت؛ در واقع از سال ۹۴ تا امروز، 
تعرفه گاز مصرفی مشــترکانی که تا سقف 
الگو مصــرف می کنند، تغییری نداشــته 

است.

بخش خانگی ۵۶ درصد گاز را می بلعد
ســهم بخش خانگی و تجــاری از تولید گاز 
کشــور ۵۶ درصد ثبت شــده درحالی که 
ســهم بخش  صنعت تنها ۴۴ درصد است، 
هم اکنون بــه طور میانگیــن روزانه حدود 
۵۹۰ تــا ۶۰۰ میلیون مترمکعــب گاز در 
بخش خانگــی - تجاری مصرف می شــود 
که با توجه به پیش بینی  هواشناســی مبنی 
بر کاهش دمای هوا در دی ماه در مقایســه 
با پارســال، این رقم به روزانه ۶۵۰ میلیون 

مترمکعب افزایش می یابد.
مقدار مصرف فعلی گاز، در مقایسه با مدت 
مشــابه پارســال با همین دمــا، روزانه ۶۰ 

میلیون مترمکعب افزایش یافته است.  
ناتــرازی تولیــد و مصــرف گاز، تاثیرات 
مســتقیم و غیرمســتقیم در حوزه تولید، 
اشتغال و صادرات کشــور داشته و از طرفی 
در حوزه تامین برق مصــارف خانگی و هم 
تامین خوراک نیروگاه ها این ناترازی تاثیر 
منفی بر جای می گــذارد،     اگــر خوراک 
نیروگاه ها تامین نشــود یا بایــد نیروگاه را 
از رده خارج و خاموش یا اینکه از ســوخت 
جایگزین اســتفاده کنند که مشــکلاتی را 
به دنبال دارد.بدیهی اســت کــه با توجه به 
محدودیت منابع انرژی حرکت به ســمت 
بهینه ســازی مصرف یک ضرورت اســت. 
از محل صرفه جویی انــرژی می توان برای 
کشــور ارزآوری داشــت و همچنین روی 
توسعه صنعت انرژی ســرمایه گذاری کرد.    
بر اســاس پیش بینی ها بیــن ۸۰ تا ۱۲۰ 
میلیارد دلار سرمایه نیاز است تا بتوانیم این 
صنعت را به روزرســانی کنیم. اگر این روند 
ادامه یابد و صرفا استحصال و سپس مصرف 
کنیم در آینــده با مشــکل مواجه خواهیم 
شــد لذا توجه به بهینه ســازی امری مهم و 

ضروری است.
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مجری سد چمشیر:

چمشیرمیتواند۴۸۲مگاواتانرژیبرقآبیتولیدکند
خریدار  محضر نیا مجری طرح چم شــیر 
گفت: در صورتی که چم شــیر در زمستان 
آبگیری نشــود این طرح یک سال به تعویق 
می افتــد. محمود محضر نیــا مجری طرح 
چم شــیر در نشســت خبری گفــت: این 
طرح یکی از بزرگتریــن طرح های برق آبی 
سال های اخیر است، ســدی که بزرگترین 
ســد Rcc در خاورمیانه محسوب می شود 
و یکی از شــاخص های اصلــی. آن ظرفیت 

بالای مخزنی است.
وی ادامه داد: این طرح از ســال ۱۳۷۳ آغاز 
شده و ســال ۱۳۸۶ با مشــارکت به پیمان 
کاری سپرده شد. و به دلیل محدودیت های 
مالی موجود گشــایش این طــرح با اعتبار 

اسنادی در سال ۱۳۹۱ آغاز شد.
مجــری طــرح: ایــن ســد ۲.۳ میلیارد 
مترمکعب آب در مخزن خود می تواند جای 
دهد و همچنین دارای ســه نیروگاه به ۱۷۶ 

مگاوات است.
محضرنیا اضافه کرد: قبل از شروع و اجرای 
پروژه تمام مجوزهای تأمین مالی آن گرفته 
شده بود پروژه ای که می تواند به میزان ۴۸۲ 

مگاوات انرژی برق آبی تولید کند.
مجری طرح ادامــه داد: اکنون پیشــرفت 
فیزیکی پروژه ۹۴ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته که احتمالاً تا دی ماه آبگیری می شود 
در این صــورت یک واحــد نیروگاهی وارد 
مدار می شــود و در صورتی سد چم شیر در 
زمســتان آبگیری نشــود اجرای این پروژه 
یک سال به تعویق می افتد، زیرا سد باید در 

زمستان فقط آبگیری شود.

مجری طــرح ســد و نیروگاه چم شــیر در 
واکنش به بــه انتقاداتی که به مشــکلات 
زیست محیطی سد چم شــیر مطرح شده 
است، اضافه کرد: کشور ما کشوری خشک 
و نیمه خشک اســت برای همین بهتر است 
جمع آوری آب داشته باشــیم و در اجرای 
پروژه ها یکجانبه نگری داشــته باشــیم به 
طور قطع اجرای هر پروژه ای مسائلی در پی 
دارد اما مسئولان و مجلس با در نظر گرفتن 
همین مســائل مجوز داده اند زیــرا منافع 
طرح بیشتر از عوارضی اســت که می تواند 

داشته باشد.
وی رابطه با وجــود لایه های نمک و یا گنبد 
نمکی در مخزن سد، گفت: محدوده جنوب 
غرب ایران عمدتاً از سازندهای گروه فارس 
تشکیل شده اســت. این ســازندها شامل 
پابــده، گچســاران، میشــان و آغاجار ی 
می باشند. عمده سدهای جنوب غرب ایران 
بر روی این سازندها بالاخص گچساران قرار 
دارد. کوثر، مارون، گتوند، جــره و.... نمونه 
ای از این سدها اســت. در این میان سازند 
گچساران در بعضی از ممبرهای خود حاوی 
لایه های نمک اســت در ســد چم شــیر با 
اکتشافات سطحی و زیرسطحی انجام شده 
شــواهدی مبنی بر وجود نمک در ســطح 
وجود ندارد و در بدتریــن حالت فاصله لایه 
های نمک از سطح زمین ۳۰۰ متر در عمق 
است یه همین علت قیاس این سد با گتوند 
که در ســطح زمین لایه هــای نمکی دیده 

شده بود اشتباه است.
وی ادامه داد: در خصوص وجود گنبد نمکی 

بطــور کل این گنبدها در محدوده شــرقی 
گسل قطر کازرون دیده می شــود. این در 
حالیست که سد چم شیر در غرب این گسل 
قــرار دارد. با این حال پیمایش ســطحی و 
اســتفاده از تصاویر هوایی عدم وجود گنبد 

نمکی را تایید می کند.
مجری طرح چم شیر اضافه کرد: حدود ۳۰ 
درصد از آورد آب رودخانه زهره در شــرایط 
دبی کم رودخانه )بهار، تابســتان و پاییز( از 
کیفیت مناســبی برخوردار نیست. این در 
حالی است که ۷۰ درصد از آورد سالانه آب 
رودخانه در زمســتان و بصورت سیلابهای 
بــزرگ و دارای کیفیت مناســب اســت، 
بنابراین برآیند آب داخل مخزن شــرایطی 
به مراتب بهتــری از آب رودخانه دارد. این 
موضوع با عنــوان نقش تعدیــل کنندگی 
کیفی آب پایین دســت با ذخیره ســازی 
ســیلاب در ماه های تر و رهاسازی در طول 
سال، یکی از اهداف اولیه و مهم احداث سد 
است علت کیفیت نامناســب آب رودخانه، 

وجود چشــمه های شــور در دو منطقه از 
مســیر رودخانه می باشــد. با ایــن حال، 
نتایج مدل ســازی مخزن نشان می دهد که 
خاصیت تعدیل کنندگی سد باعث ارتقای 
شــرایط کمی و کیفی پایین دســت ســد 

نسبت به رژیم طبیعی رودخانه خواهد شد.
محضر نیا افزود: متاسفانه برخی از منتقدین 
عنــوان می کنند که ســد بر روی ســازند 
گچســاران ساخته شده اســت. لیکن بدنه 
ســد چمشــیر بر روی آهک های ضخیم 
لایه میشــان قرار گرفته اســت. ناودیس 
میشان که ســد روی آن ساخته شده دارای 
ضخامتی حــدود ۶۰۰ متر و گســتره آن از 
۶ کیلومتری بالای محور تــا ۳ کیلومتری 
پایین دســت آن است بدنه ســد در بخش 
میانی آهکهای میشــان قرار گرفته و حدود 
۴۰۰ متر در زیر آن نیز آهــک و مارن های 
آهکی میشــان قرار گرفته اســت. مقاومت 
فشاری آهکهای میشــان ۶۰ درصد از بتن 
بیشتر است. لذا ســد در وضعیت پایداری 

کاملًا مطلوب قرار دارد.
وی درباره ساختگاه ســد گسل افزود: بطور 
کل گسل به هر شکستگی پوسته زمین طی 
فرآیند تکتونیکی اطلاق می شــود. یکی از 
مســائل مهم در ایمنی ســدها، شناسایی 
دقیق گسل ها در محدوده ساختگاه و اطراف 
آن هستند سدهای بتنی در ساختگاهی که 
دارای گسل فعال باشــد ساخته نمی شوند. 
در ساختگاه ســد چمشیر هیچ گسل فعالی 
وجود ندارد. شــاهد این موضــوع علاوه بر 
مطالعات جامع انجام شــده، بررســی پی 

پس از ســنگبرداری و نیز بررســی حدود 
۷ کیلومترتونل تکیه گاه های ســد اســت 
معمولاً در حفاری پی ســدهای بتنی بعد از 
تمیز کردن ســنگ، عملیات نقشه برداری 
شکســتگی ها و ترکهای ســنگ انجام می 
شــود. در این زمان، کلیه درزها و ترک های 
پی ثبت می شــود. این کار در گالری ها نیز 
انجام می شود. با عنایت به بررسیها و نقشه 
های موجود و نیز شرایط سنگ پی سد، در 
سد چم شیر بحث گسل مطرح شده واقعیت 

ندارد.
وی در رابطــه بــا وضعیــت کشــاورزی 
وچگونگی ارتقا آن پس از آبگیری سد افزود: 
در وضعیــت موجود، کشــاورزی در پایین 
دست ســد چم شــیر از آب رودخانه زهره 
بزرگ استفاده می کند رودخانه زهره بزرگ 
به رود زهره بعد از محل تلاقی زهره کوچک 
و رودخانه خیرآباد اطلاق می شود. اختلاط 
این دو رودخانه باعث ایجاد شــرایط کیفی 
مناسبی در محدوده دشــت های زیدون و 
هندیجان شده و به تبع آن کشاورزی در آن 
منطقه را ممکن می کند. حدود ۸۴ درصد 
اراضی کشاورزی در پایاب ســد مربوط به 
استان خوزستان بوده که شــامل ۵۰ هزار 
هکتار اراضــی هندیجان و ۶ هــزار هکتار 
اراضی زیدون است، سد چمشیر با افزایش 
کیفیت و تنظیم کمیت آب رهاسازی شده، 
باعث افزایــش راندمان کشــاورزی در این 
منطقه خواهد شد و عملًا شرایط کشت دوم 
را در فصولی که آب کیفیت مناســب ندارد 

فراهم خواهد کرد.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 آیین تعیین تکلیف

 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره 140160324009002513   – مورخــه1401/08/25 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  اقای ابراهیم اتش پیکر   فرزندمحمدحسن    
به شــماره شناسنامه - صادره از ســعداباد به شــماره ملی 5320021623 درششدانگ 
یکبابخانه به مســاحت 112/74 متر مربع  پلاک10 فرعــی از 2002اصلی مفروزی و مجزا 
شــده از  پلاک اصلی   واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از مالک  رسمی  گردیده است . 
لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شــود در صورتی 
که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از 
تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
م الف 666

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/09/12 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1401/09/27
شکراله سعادتی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004188مورخ 1401/9/2  هیــات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفــات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم فروغ بهمنیاری   فرزند بهروز  به  شــماره 
شناســنامه 7856 کد ملی3539946896 صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ یک باب خانه  
به مســاحت180/09    متر مربع درقسمتی از پلاک917 اصلی  واقع امامزاده  گناوه خریداری مع 
الواسطه از آقای سید حیات موسوی    و شرکا محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد.
 م الف: 504

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/27

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004190مورخ 1401/9/2  هیــات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود خرمی  فرزند محمدعلی   به  شــماره 
شناســنامه 1 کد ملی 3539959701  صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ یک باب خانه  به 
مســاحت 143/28    متر مربع درقســمتی از پلاک917 اصلی  واقع امامزاده  گناوه خریداری مع 
الواســطه از آقای حسین منظم   و شرکا محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. 
م الف: 503

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/27

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

)) آگهي مناقصه عمومی ((
شهرداري شاهرود درنظر دارد نسبت به برداشت 
عکســهای هوایی بــا GSD   3 تا 5 ســانتیمتر و 
منحنــی تــراز 5/. متری بــه روش فتوگرامتری از 
شهر شاهرود اقدام نمایند، لذا متقاضیان مي توانند جهت كسب 
اطلاعات بیشتر از موضوع آگهي همه روزه به جز ایام تعطیل دروقت 
اداري  بــا تلفــن31555227 -023-  09196689336واحد 
GIS  وثبت درخواســت  شهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. 
 ضمناً متن آگهي در ســایت تداركات الكترونیكي دولت به آدرس 
www.setadiran.ir جهــت مشــاهده متقاضیان قابل رویت و 

بهره برداري مي باشد.
لازم بذكر اســت مهلت دانلود و بهره برداري اســناد مناقصه از 
سامانه فوق الذكر تا روزسه شنبه مورخ 29/ 09/ 1401 مي باشد.

مهلت ارائه پیشــنهاد در ســامانه تداركات الكترونیكي دولت  تا 
پایان  وقت اداري روز شنبه  مورخ 10/10/ 1401 مي باشد.

چاپ نوبت اول :20/ 09/ 1401 چاپ نوبت دوم :  27/ 09/ 1401
محسن احمدی-شهردارشاهرود

آگهی مفقودی
کارت مینی بوس ایویکو تیپA50_12 مدل 1389رنگ 
ســفید روغنی بــه شــماره موتور09L754وشاســی 
ایــران   شــهربانی  NAZA512S4JKN00765و 
54_133ع84بــه نام امین برزگــری مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد
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رتبهبندیمعلمانبابودجه۳۸هزارمیلیاردی
آمادهاجرا

مشــاور وزیر آموزش و پرورش در امور تشــکل های فرهنگیان گفت: 
ایجاد رقابت و انگیزه بین معلمان از اهداف رتبه بندی معلمان است.

ســید بابک هاشــمی نکو در آیین تودیع و معارفه مدیرکل آموزش و 
پرورش آذربایجان غربی افزود: رتبه بندی  معلمان بیش از ۱۰ سال بود 
در نوبت اجرا بــود و پنج هزار میلیارد تومان پیشــنهاد دولت قبل برای 
اجرای آن بود که در دولت ســیزدهم با ۳۸ هزار میلیارد تومان بودجه 
آماده اجرا و این موضوع در شــرایطی اتفاق افتاد که دولت در تنگنای 
مالی بود.هاشمی نکو ادامه داد: با تلاش های انجام شده در زمینه بیمه 
تکمیلی فرهنگیان قرار داد خوبی منعقد شده در بحث سهام مالکانه در 

صندوق ذخیره هم اقدامات مطلوبی انجام شده است.
مدیرکل دفتر امور اجتماعی اســتانداری آذربایجــان غربی نیز در این 
مراســم گفت: تعلیم و تربیت تعطیلی ندارد و معلمــان ایثارگران این 
سنگر هستند.طاهر بخشــایی ادامه داد: مدارسی در استان آذربایجان 
غربی داشتیم که ۱۲ ســال نیمه تمام رها شده بودند و در سال جاری به 
اتمام رسید و اگر امروز شاخص های فضای آموزشــی در استان تغییر 
کرده و رشد داشته در سایه تلاش های مسوولان استان و حمایت های 

ویژه استاندارآذربایجان غربی بوده است.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش وپرورش، 
در این آیین از خدمات جواد جنگی تجلیل و علی مطهری که پیشــتر 
در دانشگاه فرهنگیان مشــغول به خدمت بود به عنوان مدیرکل جدید 

آموزش و پرورش آذربایجان غربی معرفی شد.

معاون اول قوه قضاییه:
۳۵درصدازپروندههایدادسرایویژهروحانیت

قابلیتصلحوسازشدارد
 معاون اول قوه  قضاییه گفت: حدود ۳۵ درصد از پرونده های دادسرای 
ویژه روحانیت که قابلیت صلح و ســازش دارد، ثبت کیفری نمی شود 
و به صورت ســازش حل و فصــل و از این تعداد بیــش از ۵۰ درصد آن 
مختومه می شــود. حجت الاســلام و المســلمین محمــد مصدق در 
همایش اعضای ارشاد، صلح و سازش دادستانی ویژه روحانیت سراسر 
کشور با اشاره به تشریح فلسفه تشکیل دادسرای ویژه روحانیت، افزود: 
در همه نظام های قضایی جهان در کنار دادگاه هــای عام، دادگاه های 
اختصاصی نیز تشکیل می شوند؛ به عنوان مثال دادگاه های نظامی که 
فلسفه تشــکیل این دادگاه برای همگان روشن اســت؛ یا دادگاه ویژه 

جرایم افراد زیر ۱۸ سال از جمله این موارد است.

وی ادامه داد: براساس ماده یک و ۲ آیین نامه ویژه روحانیت که مطابق 
بر نظریه حضرت امام خمینی )ره( تنظیم شده و مورد تایید رهبر معظم 
انقلاب است، امروز براســاس آن در دادســتانی ویژه روحانیت انجام 
وظیفه می کنیم و مهمترین علت برای تاسیس دادگاه ویژه روحانیت، 
صیانت از جامعه روحانیت است. طبیعی اســت که رسیدگی به جرایم 
و تخلفات روحانیون نیز در این آیین نامه در بندهای بعدی ذکر شــده 
است.مصدق اظهار داشت: پیشگیری از وقوع جرایم و تخلفات، صیانت 
و ارشاد و صلح سازش بین اصحاب دعوی و در آخر رسیدگی به جرایم و 
تخلفات در صورت وجود پرونده سه وظیفه اصلی برای دادستانی ویژه 
روحانیت اســت که در ماده یک و ۲ آیین نامه ویژه روحانیت پیش بینی 
شده است.معاون اول قوه  قضاییه گفت: طبق برنامه ریزی نظام مند که 
از سال ۱۳۹۳ ایجاد شــد، بنا بر این شد تا بر اساس ۲ ماده یادشده عمل 
کنیم و صیانت از روحانیت مورد تاکید قرار گرفت و در راستای رسیدن 
به تحقق ماده یک و ۲ آیین نامه ویژه روحانیت، شــورای ارشاد و صلح 
و ســازش همچنین شــورای صیانت به همراه زیر مجموعه های خود 

تشکیل و فعالیت های خود را انجام می دهند.

نخستینتزریقدارویبیمارانSMAانجامشد
 دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی اعلام کرد: نخســتین تزریق 
داروی بیماران SMA ) بیمــاری آتروفی نخاعــی عضلانی( در مرکز 
طبی کودکان مفید تزریق شد.به گزارش دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی، بیماری آتروفی نخاعی عضلانــی )SMA( از بیماری های 
ژنتیک پیشرونده سیســتم عصبی عضلانی است که در سال های اخیر 
درمان دارویی نوین برای پیشگیری از پیشرفت بیماری در جهان مورد 
استفاده قرار گرفته است. اکنون در کشــور ما بیمارانی با سن کمتر از ۲ 

سال می توانند از طرح درمان بهره مند شوند.
در حال حاضــر ۲ دارویی که وضعیت ژنتیک بیمــار را تغییر می دهد و 
می تواند پروتئین مورد نیاز این بیماران را تأمین کند به صورت خوراکی 
و تزریقی وجود دارد که هفته گذشــته داروی خوراکــی بین بیماران 
توزیع شــد.گروهی از بیماران به داروی تزریقی نیاز دارند که نخستین 
نوبت تزریــق دارو امروز در مرکز طبی کودکان انجام شــد. این دارو در 
پنج تزریق اول هر ۲ هفته یکبار انجام می شــود و ششــمین تزریق به 
فاصله چهار ماه از آخرین تزریق انجام خواهد شــد و در طول این مدت، 

وضعیت بالینی بیمار پیگیری و پایش می شود.
میزان اثرگذاری دارو بر روی بیمار با ســن بیمــار رابطه معکوس دارد 
یعنی هرچه سن کمتر باشــد بیمار پاســخ بهتری خواهد گرفت البته 
بیماران SMA در هر مرحلــه ای دارو را دریافت کنند، کیفیت زندگی 

آنها بهتر خواهد شد.

شهر

 رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور با اشاره به جمعیت 
۱۲ هزار و هشت نفری زندانیان جرایم غیرعمد گفت: 
زنان با ۳۸۷ مورد منتهی به محکومیت های مالی تنها 

سه درصد آمار را به خود اختصاص داده اند.
به گزارش ســتاد دیه کشور، سید اســدالله جولایی 
افزود: اکنون ۱۲ هزار زندانی جرایم غیرعمد در سطح 
ندامتگاه ها تحمــل حبس می کنند کــه از این تعداد 
۳۸۷ مــورد زن و ۱۱ هزار و ۶۲۱ نفر را مردان شــامل 

می شوند.
وی با بیان اینکه طبق تحقیقــات دقیق، کمتر از نصف 
آمار عددی زندانیان زن واجد شرایط برای بهره مندی 
از تســهیلات ســتاد دیه هســتند، افزود: اگرچه آمار 
بدهکاران مالی و احیاناً محکومان بــه پرداخت دیات 
غیرعمد یــا خطای محض در قبال زنان در مقایســه با 
مردان تعداد کمتری را نشــان می دهد اما محکومیت 
مددجویان زن میزان و عدد بزرگتری را حکایت دارد؛ 
به نحوی که با رقم مورد نیــاز برای مختومه کردن یک 
پرونده خانــم، می توان تا ۱۰ زندانی مــردِ عائله مند را 

مورد حمایت قرار داد.

فارس بیشترین و سمنان کمترین 
زندانی زن را دارد

جولای، اســتان فارس را با میزبانی از ۳۸ 
زندانی زن، در صدر جــدول آمار زندانیان 
جرایم غیرعمــد معرفی کــرد و گفت: هر 

چند در قالب طرح های ویژه و با مشارکت نهادهایی 
چون معاونت زنــان و خانواده ریاســت جمهوری، 
آســتان قدس رضوی و برخی مناطق شهرداری در 
روزهای اخیر مســئله آزادی زندانی را با جدیت در 
اولویت کاری خود قرار داده و زمینه آزادی بسیاری 
از زنان و دختران این ســرزمین را فراهم کرده ایم اما 
متاسفانه همچنان در استان هایی چون البرز، گیلان 
و کهگیلویــه و بویراحمد تعداد بــالای زندانیان زن 
بدهکار در قبال صدور چک و ســفته یا ضمانت های 
صــورت گرفته به واســطه ایــن اوراق تجــاری را 

شاهدیم.

آمار بالای زندانیان مختص استان ها 
و شهرهای بزرگ نیست

وی بــا اشــاره به تــلاش ســتاد دیه در 
پیشــگیری از ورود ناخواســته افــراد 
بــه زندان هــا اظهار داشــت: بــا وجود 
تلاش هــا در حــوزه رفع جنبــه کیفری 
در قبال صداق هــای معقــول، اصلاح و 
تصویــب دائمی قانون بیمه اجباری شــخص ثالث 
و به تازگــی قانون جدید چک اگرچــه زمینه ورود 
به زنــدان تا حدودی کاهش داشــته امــا به دلیل 
شــرایط معیشــتی موضوع حبس مدیون با وجود 
جنبه های حمایتــی قانون ادامــه دارد و به دنبال 
این معضل اجتماعی، اســتانی چــون کهگیلویه و 
بویراحمد با وجود وسعت کم جغرافیایی و محدود 
بودن زمینه های ارتکاب جرایم پولــی و بانکی اما 
بعد از استان فارس و اصفهان سومین استان شلوغ 
کشــور از منظر میزبانی از زندانیان جرایم غیرعمد 

محسوب می شود.

تهران بیشترین و سمنان کمترین زندانی 
غیرعمد را دارند

رئیس هیات امنای ستاد دیه کشــور با اعلام آمار عددی 
زندانیان جرایم غیرعمد گفــت: تهران با یک هزا رو ۲۱۴ 
زندانی نیازمند، اصفهان با یک هزار و ۶۱ دربند دردمند و 
کهگیلویه و بویراحمد با ۷۶۳ محبوس مستمند در صدر 
آمار عددی قرار گرفتــه و در مقابل هرمزگان با میزبانی از 
۵۲ بدهکار مالی و سیستان و بلوچستان با نگهداری از 

۶۵ محکوم غیرعمد در قعر جدول جای دارند.

زندانیان چک بیشترین طیف مددجویان ستاد 
دیه هستند

جولایی با اشــاره به اینکه ۹۸ درصد مددجویان ستاد 
دیه را بدهکاران مالی شــامل می شوند، گفت: در جمع 
محکومان مالی، بدهکاران چک با ۹ هزار و ۲۳۳ زندانی 
بیشترین تعداد محبوس را دارند و در ادامه محکومان 
به پرداخت مهریه بــا ۲ هــزار و ۲۳۷ زندانی و مردان 

بدهکار نفقه با ۲۴۲ پرونده قرار دارند.

زندان

حبیب احســنی پور   وزارت بهداشت به 
عنوان یک نهــاد خدمات رســان در حوزه 
ســلامت کشــور، نیازمند اعتبارات کلانی 
اســت که بخش عمده این منابــع از طریق 

بودجه سالانه دولت تأمین می شود.
 وزارت بهداشت به عنوان یک دستگاه ارائه 
دهنده خدمت محسوب می شود که تأمین 
هزینه های این وزارتخانــه از محل بودجه 
کل کشور صورت می پذیرد. در واقع، وزارت 
بهداشــت برای اینکه بتواند پاســخگوی 
نیازهای بهداشــتی و درمانی مردم باشــد، 
باید از منابع اعتباری لازم برخوردار باشــد. 
از همین رو، هر ساله که فصل تدوین بودجه 
کل کشور فرا می رســد، بودجه پیشنهادی 
وزارت بهداشــت مــورد بحث و بررســی 

کارهای کارشناسی قرار می گیرد.
اصولاً بودجــه وزارت بهداشــت از طریق 
منابع عمومــی و درآمدهــای اختصاصی 
حاصــل می شــود. به طــوری که ســهم 
منابع عمومــی را دولت در نظــر می گیرد 
و درآمدهــای اختصاصــی هــم از محل 
درآمدهای بیمارســتان های تابعه وزارت 

بهداشت حاصل می شود.
در عین حال، بیشــترین هزینه کرد وزارت 
بهداشــت، مربوط به حوزه بهداشت است 
که هیچ گونه درآمدزایی نــدارد. زیرا، ارائه 
خدمات بهداشــتی و مراقبتی سطح یک به 
هموطنان در روســتاها و شــهرهای کشور 
از طریق خانه های بهداشــت و مراکز جامع 

خدمات سلامت، صورت می گیرد.
از همین رو، بودجه ای که به حوزه ســلامت 
کشــور اختصاص می یابد، بــا هزینه هایی 
که لازم اســت انجام شــود، همواره دچار 
کم و کاستی هایی می شــود. این در حالی 
اســت که بودجه وزارت بهداشت همیشه 
با افزایش همراه بوده اســت، اما با توجه به 
اقدامات غیــر قابل پیش بینــی، در نهایت 
شاهد کاســتی های بودجه ای در وزارتخانه 

هستیم.
ســیدجواد طبائیان رئیس مرکــز بودجه و 
پایش عملکرد وزارت بهداشت، در گفتگو با 
خبرنگار مهر، بودجه این وزارتخانه را مورد 

ارزیابی و تحلیل قرار داد.
وی در ابتــدا بــه وضعیت بودجــه ۱۴۰۱ 
وزارت بهداشت اشــاره کرد و آن را با بودجه 

سال گذشته وزارتخانه مورد قیاس قرار داد 
و گفت: بودجه سال ۱۴۰۱ وزارت بهداشت، 
بالغ بر ۱۲۶ هزار و ۴۹۷ میلیارد تومان بوده 
است که در مقایسه با سال گذشته، رشد ۳۲ 

درصدی داشته است.
طبائیان با عنوان این مطلب که بودجه سال 
۱۴۰۱ وزارت بهداشــت از منابع عمومی، 
رقمی در حــدود ۷۵ هزار میلیــارد تومان 
است که در مقایسه با سال گذشته افزایش 
۳۵ درصدی داشــته اســت، افزود: بودجه 
وزارتخانه از محــل درآمدهای اختصاصی 
نیز، ۴۸ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
بود که رشد ۲۹ درصدی در مقایسه با سال 

گذشته داشته است.
کســری بودجه وزارت بهداشت، موضوعی 
بود که رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد 
وزارت بهداشت، به آن اشــاره کرد و گفت: 
پیش بینی ما حدود ۱۵ تا ۱۶ هزار میلیارد 
تومان کســری اســت که البته علت آن باز 

می گردد به افزایش حقوق کارمندان.
طبائیان توضیح داد: امســال، دو بار شاهد 
افزایش حقوق کارمنــدان بودیم که دفعه 
دوم آن در وســط ســال اتفاق افتاد. لذا، ما 
پیش بینی ایــن افزایش حقــوق را نکرده 

بودیم.

رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت 
بهداشت، در خصوص تمهیدات وزارتخانه 
برای تأمین کسری منابع، گفت: می بایست 
این کســری از محل منابع عمومی جبران 
شود.طبائیان در خصوص میزان بودجه ای 
که تاکنون و با گذشــت هشــت ماه از سال 
محقق شده اســت، افزود: تاکنون ۵۴ هزار 
میلیارد تومــان که نزدیک بــه ۷۴ درصد 

است، تخصیص یافته است.
رئیس مرکــز بودجــه و پایــش عملکرد 
وزارت بهداشــت، به موضوع افزایش درآمد 
اختصاصی وزارتخانه اشــاره کــرد و گفت: 
درآمــد اختصاصی وزارت بهداشــت که از 
محل بیمارستان ها تأمین می شود، امسال 
افزایــش یافته و دلیــل آن هم، ناشــی از 

افزایش قیمت دارو بوده است.
طبائیــان ادامــه داد: به دنبال حــذف ارز 
ترجیحی دارو، شــاهد افزایش قیمت دارو 
بودیم کــه ایــن افزایش قیمــت از طریق 
بیمه ها تأمین می شود و قرار نیست از جیب 

بیمار پرداخت شود.
وی با اذعان به این موضوع که سقف درآمد 
اختصاصی وزارت بهداشــت پرُ شــده و ما 
امکان برداشــت بیشتر از ســقف را نداریم، 
گفت: حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد بیشتر از سقف 

درآمد اختصاصی را داشته ایم که باید برای 
برداشــت آن از ســازمان برنامه و بودجه، 
مجوز مجلس شــورای اســلامی را داشته 

باشیم.
طبائیان ادامه داد: ما درخواســت خود را از 
طریق ســازمان برنامه و بودجه به مجلس 
شورای اســلامی می دهیم و یا اینکه رئیس 

جمهور، مجوز برداشت را صادر می کند.
رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت 
بهداشــت، در ادامه به سایر منابع بودجه ای 
وزارتخانه اشاره کرد و گفت: وزارت بهداشت 
از محل مالیات بر ارزش افزوده نیز ســهمی 
دریافت کــرده که حدود ۱۸ هــزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان است.
طبائیان افزود: تا کنون نزدیک به ۱۵ تا ۱۶ 

میلیارد آن محقق شده است.
وی در عین به حذف منابع بودجه ای وزارت 
بهداشــت از محل مالیات بر فروش سیگار 
اشاره کرد و گفت: امســال از محل مالیات 
بر فروش ســیگار، هیچ ســهمی به وزارت 
بهداشت ندادند. در حالی که تا قبل از سال 
۱۴۰۱، وزارت بهداشت؛ رقم قابل قبولی را 
از این محل دریافت می کرد که می توانست 

در بخش بهداشت هزینه کند.
رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت 

بهداشت، به بودجه سال ۱۴۰۲ اشاره کرد و 
افزود: پیشنهاد ما برای سال آینده، افزایش 
۶۰ درصدی بودجه وزارتخانه است. زیرا، با 
توجه به اینکه از دوران کرونا عبور کرده ایم 
و وارد دوران پساکرونا قرار گرفته ایم، پیش 
بینی می کنیم حجــم ارائه خدمات درمانی 
در کشــور افزایش یاید کــه نیازمند منابع 

مالی کافی است.
طبائیان ادامه داد: قطعاً با افزایش مراجعات 
به مراکز درمانی و بیمارســتان های وزارت 
بهداشــت، حجم خدمات ما نیز می بایست 

بیشتر شود.
به گفته وی، رقم بودجه پیشنهادی وزارت 
بهداشت برای سال آینده، بالغ بر ۱۹۰ هزار 

میلیارد تومان شود.
طبائیان به برداشــت ۳ درصد از اعتبارات 
توســط دولت بابت تــوازن اشــاره کرد و 
افزود: با توجه به اینکه وزارت بهداشت یک 
دستگاه خدماتی اســت، دولت نباید این ۳ 
درصد را بــردارد، یا حداقــل از محل منابع 

دارو برندارد.
رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت 
بهداشــت، از نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی درخواســت کرد ســهم وزارت 
بهداشــت از محل مالیات بر فروش سیگار، 

از ابتدای سال ۱۴۰۲ لحاظ شود.
طبائیان به موضــوع بدهی های بیمه تأمین 
اجتماعــی بــه بیمارســتان های وزارت 
بهداشت اشاره کرد و افزود: حجم مطالبات 
وزارت بهداشــت از بیمه تأمین اجتماعی، 
۹,۰۰۰ میلیارد تومان اســت که تأخیر در 
پرداخت مطالبــات بیمارســتان ها، برای 
خدمت رســانی بهتر به مردم، با مشکلاتی 

همراه شده است.
رئیس مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت 
بهداشت، در همین ارتباط گفت: پیشنهاد 
ما به نمایندگان مجلس این است که منابع 
واریزی از محل درمان بیمه شدگان تأمین 
اجتماعی، در صنــدوق ســازمان برنامه و 
بودجه بماند که در صورت انباشت مطالبات 
بیمارستان های وزارت بهداشت از سازمان 
تأمیــن اجتماعــی، معطل این ســازمان 
نمانیم و ســازمان برنامه و بودجه، مطالبات 
بیمارســتان های وزارت بهداشــت را واریز 

کند.

۳درصدزندانیانغیرعمدزنهستند

مجموعهگردشگریاقیانوسپارکو۸فروشگاهشهروندمحلهدرتهرانافتتاحشد
خریدار   مجموعه اقیانوس پارک منطقه 
فرهنگی و گردشــگری عباس آباد و هشت 
فروشــگاه شــهروند محله در هفدهمین 

شنبه امید و افتخار به بهره برداری رسید.
 مدیرعامل شرکت نوســازی عباس آباد در 
مراســم افتتاحیه مجموعه اقیانوس پارک 
گفت: تاکید شهرداری تهران و شورای شهر 
در این دوره توســعه فضاهای گردشگری و 

پارک های موضوعی در پایتخت است.
سید محمدحســین حجازی اظهار داشت: 
مشخصه اصلی عصر حاضر موضوع محوری 
اســت که اقیانوس پارک نیز به عنوان یک 
پارک موضوعی معرفی شده و از یک قدرت 

داستانی و تخیلی برخوردار است.
وی تاکید کرد: بخش بــزرگ اراضی عباس 
آباد از پارک های موضوعی تشــکیل شده 
اســت و در این دوره تاکید مدیریت شهری 
و شــورای شــهر بر توســعه مجموعه های 

تفریحی و گردشگری است.
مدیرعامل شرکت نوسازی عباس آباد ادامه 
داد: پارک هــای موضوعی اراضی شــامل 
بوستان آب و آتش، بوستان بنادر و اقیانوس 

پارک است که مکمل یکدیگر هستند.
وی با بیان اینکه در کنار ظرفیت های اراضی 
از بخش خصوصی برای اجــرای این طرح 
اســتفاده کرده ایم، گفــت: از هیات مدیره 
منطقه گردشــکری عباس آباد و ســازمان 

سرمایه گذاری شــهرداری تهران قدردانی 
می کنم که راه برای حضور ســرمایه گذاران 
خصوصی در اجرای طرح های شــهری باز 
شــد.به گفته مدیرعامل شــرکت نوسازی 
عباس آباد، در این اکوسیستم تمایل داریم 
چرخه حیات اجتماعــی را به دیگر خدمات 
بیفزاییم تا به یک حوزه گردشــگری خلاق 

تبدیل شود.
حجازی با بیــان اینکه تلاش این اســت با 
نوآوری بتوانیم اتفاقات خوبی را رقم بزنیم، 
افزود: این مجموعه با تلاش های شهرداری 
تهران و دعــوت از بخش خصوصــی اجرا 
شــد و این طرح دهمین مشــارکت بخش 
خصوصــی بــا شــهرداری تهران اســت 
که تاکنــون بــالای ۴۰۰ میلیــارد تومان 
سرمایه گذاری توســط بخش خصوصی در 

طرح های شهری انجام شده است.
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی نیز در این مراسم 
با بیان اینکه در یک ســال اخیر شهرداری 
تهــران تعامل خوبــی با میــراث فرهنگی 
داشــته اســت، گفت: در حوزه گردشگری 
در بسیاری از شــهرها برای تکرار بازدید از 
آن شهر و رونق گردشگری شهری نیازمند 
مکمل هایــی در کنار جاذبه های شــهری 

هستیم.
علی اصغر شــالبافان افزود: اتــکا به جاذبه 

های تاریخی و فرهنگی به تنهایی نمی تواند 
موجب تکرار رفتار سفر شود که در این میان 
پارک های موضوعی می تواند این تاثیر را در 

فرایند گردشگری شهری داشته باشند.
وی تاکید کرد: توســعه گردشگری شهری 
توسط شــهروندان نیازمند ابزارهای جاذبه 
آفرینی اســت کــه پارک هــای موضوعی 

می توانند در این زمینه موثر باشند.
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی با بیان اینکه 
آمارها نشــان می دهد یکــی از پارک های 
موضوعی شــهر تهــران توانســته ۶ برابر 
جاذبه گردشــگری را در پایتخت توســعه 
دهد، افزود: پارک هــای موضوعی در زمینه 
اشــتغال زایی در مدت زمان کمتر و با یک 
ســرمایه گذاری اندک می توانند موثر واقع 

شوند.

فعالیت 8 فروشگاه شهروند محله
مدیرعامل شرکت فروشــگاه های شهروند 
نیز از افتتاح هشــت فروشــگاه شهروند در 
شــهرهای تهران، کرج و صفادشت ملارد 
خبر داد و گفت: توســعه شبکه فروشگاهی 
را از طریق بخش خصوصی دنبال می کنیم 
و از شهروندان کلانشــهرهای کشور دعوت 
می کنیم کــه در توســعه فروشــگاه های 

شهروند در کنار ما قرار گیرند.

داوود قربانیــان افــزود: ۲۸ ســال از عمر 
فروشگاه های شهروند می گذرد و برند آن به 
عنوان یک برند صاحب نام سال ها است که 

در عرصه خرده فروشی اقلام مطرح است.
وی افــزود: فعالیت این مجموعه از ســال 
۱۴۰۰ وارد فعالیت جدیدی شده و در سال 
۱۴۰۱ وارد مرحله توســعه شد و توجه ویژه 
به توسعه فیزیکی و توسعه شبکه عرضه کالا 

صورت گرفت.
قربانیان با اعــلام اینکه شــهروند با ۱۳۷ 
هزار متر مربع ســطح ارائــه خدمات یکی  
از بزرگترین مجموعه های کشــور اســت 

گفت: در نخســتین گام هشت شــعبه به 
مجموعه شهروند اضافه می شــود و تعداد 
این فروشــگاه ها به ۵۰ فروشــگاه می رسد 
همچنین در کنار آن توســعه ارائه خدمات 
از جمله خدمات اقســاطی و اعتباری نیز در 

دستور کار قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت فروشــگاه های شهروند 
اضافه کرد: شــعبه های فروشــگاهی لاله، 
یافت آباد، البرز، صفادشــت، شــمس آباد، 
عباســی، راه آهن و چیتگر هشت شعبه ای 
اســت که امروز به صورت همزمــان مورد 

بهره برداری قرار گرفت.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 آیین تعیین تکلیف

 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره 140160324009002513   – مورخــه1401/08/25 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  اقای ابراهیم اتش پیکر   فرزندمحمدحسن    
به شــماره شناسنامه - صادره از ســعداباد به شــماره ملی 5320021623 درششدانگ 
یکبابخانه به مســاحت 112/74 متر مربع  پلاک10 فرعــی از 2002اصلی مفروزی و مجزا 
شــده از  پلاک اصلی   واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از مالک  رسمی  گردیده است . 
لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شــود در صورتی 
که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از 
تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
م الف 666

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/09/12 تاریخ انتشارنوبت دوم : 1401/09/27
شکراله سعادتی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004188مورخ 1401/9/2  هیــات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفــات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم فروغ بهمنیاری   فرزند بهروز  به  شــماره 
شناســنامه 7856 کد ملی3539946896 صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ یک باب خانه  
به مســاحت180/09    متر مربع درقسمتی از پلاک917 اصلی  واقع امامزاده  گناوه خریداری مع 
الواسطه از آقای سید حیات موسوی    و شرکا محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد.
 م الف: 504

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/27

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004190مورخ 1401/9/2  هیــات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود خرمی  فرزند محمدعلی   به  شــماره 
شناســنامه 1 کد ملی 3539959701  صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ یک باب خانه  به 
مســاحت 143/28    متر مربع درقســمتی از پلاک917 اصلی  واقع امامزاده  گناوه خریداری مع 
الواســطه از آقای حسین منظم   و شرکا محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. 
م الف: 503

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/27

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

)) آگهي مناقصه عمومی ((
شهرداري شاهرود درنظر دارد نسبت به برداشت 
عکســهای هوایی بــا GSD   3 تا 5 ســانتیمتر و 
منحنــی تــراز 5/. متری بــه روش فتوگرامتری از 
شهر شاهرود اقدام نمایند، لذا متقاضیان مي توانند جهت كسب 
اطلاعات بیشتر از موضوع آگهي همه روزه به جز ایام تعطیل دروقت 
اداري  بــا تلفــن31555227 -023-  09196689336واحد 
GIS  وثبت درخواســت  شهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. 
 ضمناً متن آگهي در ســایت تداركات الكترونیكي دولت به آدرس 

www.setadiran.ir جهــت مشــاهده متقاضیان قابل رویت و 
بهره برداري مي باشد.

لازم بذكر اســت مهلت دانلود و بهره برداري اســناد مناقصه از 
سامانه فوق الذكر تا روزسه شنبه مورخ 29/ 09/ 1401 مي باشد.

مهلت ارائه پیشــنهاد در ســامانه تداركات الكترونیكي دولت  تا 
پایان  وقت اداري روز شنبه  مورخ 10/10/ 1401 مي باشد.

چاپ نوبت اول :20/ 09/ 1401 چاپ نوبت دوم :  27/ 09/ 1401
محسن احمدی-شهردارشاهرود

آگهی مفقودی
کارت مینی بوس ایویکو تیپA50_12 مدل 1389رنگ 
ســفید روغنی بــه شــماره موتور09L754وشاســی 
ایــران   شــهربانی  NAZA512S4JKN00765و 
54_133ع84بــه نام امین برزگــری مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
یزد



شــهرکرد - فاطمه رجبی  مدیر عامل 
شرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری: 
ایران ســومین تولیدکننده گاز می باشــد و 
با توجه بــه اینکه در حال حاضر ۲۰ اســتان 
کشور در گیر سرما هســتند چالش هایی در 

پیش دارد .
جهانبخش ســلیمیان گفت: در حال حاضر 
استان از نظر تامین شــبکه  و انشعابات و نیز 
وضعیت ایستگاه های گازرسانی در بهترین 
وضعیت ممکن به ســر می بــرد و چون ۷۵ 
درصد از ســبد انرژی کشــور را گاز طبیعی 
تشکیل می دهد، این موضوع شرکت ملی گاز 
ایران را از نظر استمرار گاز کشور و همچنین 
امنیت انرژی در شــرایط ویــژه ای قرار داده 

است .
وی افــزود: تا پایان آبان ماه ســال ۱۴۰۱ در 
اســتان ۳۵۴ هزار و ۸۵۸ مشترک گاز وجود 
دارد که ۵۹۰۹ مشــترک مربوط به ســال 
جاری می باشــند و همچنین ۴۳ شــهر در 
اســتان عملیات گازرســانی در آن ها انجام 
شــده و از نعمت گاز برخوردار شده اند که با 
این وجود کلیه شهرهای اســتان بر اساس 
تقسیمات کشــوری گازرسانی شــده اند و 

تعداد خانوار های بهره مند از گاز ۵/۹۹درصد 
می باشند که ۵/۰ درصد باقی مانده به منظور 

طرح های توسعه ای در آینده است.
مدیر عامل شرکت گاز استان تصریح نمود که 
۶۳۷ روســتا از ۹۴۶ روســتای استان قابلیت 
گازرســانی دارند کــه از لحاظ فنــی و تعداد 
خانوارها از این میزان ۵۴۲ روســتا گاز رسانی 
شده و ۳۵ روســتا هم در حال گاز رسانی است 
و در کل ۷/۹۱درصــد بخش روســتایی از گاز 
بهره مند شــده اند و با توجه به آمار فوق ۸/۹۶ 
درصد جمعیت استان گاز رسانی شده که حد 
شناخته شدن استان سبز ۹۵ درصد است و در 
حال حاضر استان چهارمحال و بختیاری ۸/۱ از 

حد مجاز بالاتر می باشد.
 CNG وی افزود: درحال حاضــر ۴۰ جایگاه
در اســتان وجود دارد که گاز رسانی شده اند 
و همچنین گازرسانی به قطب های صنعتی 
استان انجام شــده که ۲۳۶۶ واحد صنعتی 
تولیدی کشاورزی تحت پوشش گازرسانی 
قرار گرفته اند که ۱۰۰ مورد از این واحدهای 

صنعتی در سال جاری انجام شده است.
سلیمیان گفت: استراتژی شرکت گاز حرکت 
از سوی انفعالی به فعالی است که با این نگرش 

تمام تلاش در توسعه زیرساخت ها به عنوان 
یک رفتار فعال با بخش هایی که ریل گذاری 
می کنند بکار گرفته شده است که در تدوین 
و تبیین سیاست ها با نگاه محرومیت زدایی 
و رفع محرومیت تدوین کلان کشــور بسیار 
کاربردی بوده و مــا هم در حوزه حرکت های 
حمایتی از خانواده های کــم برخوردار و بی 
بضاعت و محروم گام های خوبی برداشته ایم 
. امروز در استان ۳۷ هزار مددجو کمیته امداد 
و بهزیســتی بالغ بر ۵میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان گاز رایگان مصرف کرده اند که استان 
از نظر زودتر و ســریعتر عمل کردن رتبه اول 

حرکت را کسب نموده است .
وی افزود: طرح ارتقاء راندمان موتورخانه ها 
توسط شرکت ملی گاز چهارمحال و بختیاری 
به صورت رایگان اجرا می شود و شهروندان با 
اســتفاده از این طرح می توانند تا حد بالایی 
مصــرف گاز و درنتیجه هزینه هــای خود را 
کاهش دهنــد بطوریکه تنها بــا یک درجه 
کاهش دمــای منزل خود شــش درصد در 
مصرف گاز صرفه جویی می شود و درنتیجه 
۳۰ درصــد مبلــغ گاز خانــوار کاهش پیدا 
می کند به همین دلیل طرح های تشــویقی 

برای مشترکان کم مصرف گاز درنظر گرفته 
شده اســت که این هم یکی دیگر از اقدامات 
شــرکت ملی گاز در جهــت کاهش مصرف 

انرژی به شمار می  رود .
مدیر عامل شرکت گاز اســتان به مشترکان 
پرمصرف گاز هشدار داد که با توجه به افزایش 
تعرفه های مصرف گاز، مشترکان پرمصرف و 
یا بدمصرف هزینه های زیادی بر آنها تحمیل 
خواهد شد و هیچ طرح تشــویقی شامل حال 
این مشترکان نخواهد گردید و درصورت ادامه 

مصرف بی رویه، گاز آن ها نیز قطع می گردد .
وی افــزود : مشــترکان گاز در ۱۲ پلــه 

دسته بندی شــده اند که از ۱۶ آذرماه سال 
جاری تعرفه مصرف گاز افزایش پیدا کرده 
است و بر اســاس این افزایش قیمت ، برای 
مشترکان پله های اول تا سوم صفر خواهد 
بود اما برای مشــترکان پله های چهارم تا 
ششــم ۳۰ درصد و پله هــای هفتم تا دهم 
۵۰ درصــد افزایش تعرفه اعمــال خواهد 
شــد پله های ۱۱ و ۱۲ نیز بــه ازای هر متر 
مکعب ۵ و ۶ هزار تومان محاسبه می شود 
که مشترکان پرمصرف محسوب می شوند 
که با افزایش ۲۰۱ و ۲۵۱ در صدی مواجه 

خواهند شد.

اصفهان-مریم مومنی  یازدهمین کنفرانس ملی و 
چهارمین کنفرانس بین المللی سازه و فولاد و همچنین 
 )LSF( دومین کنفرانس ملی قاب های ســبک فولادی
توســط انجمن ســازه های فولادی ایران از تاریخ ۲۲ 
لغایت ۲۴ آذرماه به همراه نمایشــگاه جانبی با حضور 
صاحب نظران و فعالان عرصه ساختمان، در محل هتل 

المپیک تهران برگزارشد.
ذوب آهن اصفهان نیز به عنوان تنها تولید کننده تیرآهن 
بال پهن در کشور که نماد سازه سبز لقب گرفته است، در 
این نمایشگاه و کنفرانس با حضور مدیران و کارشناسان 

حضور فعال دارد.   
مجید پوران شیروانی کارشناس ارشد تحلیل و توسعه 
بازار در حاشــیه برگزاری یازدهمیــن کنفرانس ملی و 
چهارمین کنفرانــس بین المللی ســازه و فولاد گفت :  
شرکت  ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین تولید کننده 
فولاد در کشــور همواره نقش مهمی در تامین مقاطع 
طویل فولادی در کشور داشته اســت به گونه ای که در 
حال حاضر بالغ بر  ۷۰ درصد از نیاز بازار کشــور به انواع 
تیرآهن توسط این شرکت تامین گردد؛ ضمن اینکه این 
مجتمع عظیم صنعتی تنهــا تولید کننده تیرآهن های 
بال پهن به عنوان محصولی استراتژیک در کشور نیز به 

شمار می رود.  
وی افزود : ذوب آهــن اصفهان توانایی تولید محصولات 

استانداردی که می توانند نیاز طرح نهضت ملی مسکن 
را تامین نمایند و در بخش صادرات نیــز ارزآوری قابل 

توجهی برای کشور به ارمغان بیاورند دارد.
شــیروانی تصریــح کــرد : ورود برخــی محصولات 
غیراســتاندارد به بازار از جمله چالش های پیش روی 
ذوب آهن اصفهان اســت کــه در نهایــت محدودیت 
دسترسی مصرف کننده نهایی به محصولات با کیفیت 

را رقم می زند.  
وی ادامه داد: ذوب آهن اصفهان در راســتای سیاست 
های دولت و وزارت صمت در جهــت کنترل بازار فولاد 
و جلوگیری از نوسانات شدید قیمت، همواره متعهد به 

عرضه حداکثری محصولات نهایی خود شامل میلگرد 
و تیرآهــن از طریق بــورس کالا بــوده و در این زمینه 

بیشترین همکاری را با مجموعه بورس کالا داشته است.
شیروانی همچنین اظهار داشــت : نیاز است نظارت 
کامل بر فراینــد تولیــد محصولات فــولادی کلیه 
شــرکت ها اعمال شــود تا از عرضه محصولات غیر 
اســتاندارد به ویژه میلگرد به بــازار جلوگیری گردد 
در غیر این صورت شــاهد زیان های جبران ناپذیری 

برای مصرف کننده نهایی خواهیم بود .
جعفر نوروزی مهنــدس عمران و ســازه مدیریت امور 
فنی و برنامه ریزی تولید ذوب آهن اصفهان در حاشــیه 

یازدهمین کنفرانس ملی و چهارمیــن کنفرانس بین 
المللی ســازه و فولاد در گفتگــوی اختصاصی با پایگاه 
خبری ذوب ۲۴ گفت : محصــولات ذوب آهن اصفهان 
به دلیل اســتفاده از مواد اولیه مرغوب و شــیوه تولید 
کوره بلند،در سطح دنیا به عنوان یک برند معتبر مطرح 

هستند .    
وی افزود : استفاده از تیرآهن بال پهن تولیدی این مجتمع 
عظیم صنعتی در ساختمان سازی مزایایی نظیر طراحی 
سریع تر، بازیافت ۹۰ درصدی مصالح به کار رفته در ساخت 
و ساز که به این دلیل نماد سازه سبز نام گرفته است ، کاهش 
قیمت تمام شده ســاختمان و مهمتر از همه، ایمنی در 

مقابل بلایای طبیعی را در پی دارد.  
مهندس عمران و سازه مدیریت امور فنی و برنامه ریزی 
تولید خاطر نشان کرد : اســتفاده از تیرآهن بال پهن در 
مقایســه با تیر ورق به هنگام زلزله مزایایی نظیر ممان 
اینرســی )میزان مقاومت در برابر چرخش (، مقاومت 
خمشی،ضربه ای و دینامیکی بهتری دارد و همچنین با 
توجه به ارتفاع و بال های پهن مقاومت برشی )مقاومت 
در برابر شکست ســازه( را نیز در پی دارد که این مزایا در 
مقابل استفاده از تیرورق به دلیل جوشکاری های نا ایمن 
و گاهاً عدم کنترل های کافی و احتمال ضعف اتصالات 
در زمان اجرا که ضعف و شکست ســازه را در زمان وقوع 

زلزله ایجاد می کند، ارجحیت دارد.  

اردبیل - افسون جبارزاده  معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان اردبیل از افزایش هفت درصدی جابجایی کالا در راه های ارتباطی 
این استان خبر داد و گفت: در هشت ماه نخست سال جاری بیش از سه میلیون تن 

کالا و بار در این استان جابجا شده است.
رضا شیرین زاده با بیان اینکه سالانه به طور میانگین چهار میلیون تن کالا در استان 
اردبیل جابجا می شود، اظهار کرد: در هشت ماه امسال سه میلیون تن کالا و بار در 
این استان جابجا شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل که حدود ۲ میلیون و ۸۰۰ 

هزار تن بود ، هفت درصد افزایش داشته است.
وی همچنین از صدور ۲۱۵ هــزار و ۶۲۴ برگ بارنامــه در این مدت خبر داد 
و گفت: صدور بارنامه در اســتان اردبیل نیز در مقایســه با مدت مشابه سال 
گذشته که ۲۰۴ هزار و ۶۸۹ برگ بارنامه بود بیش از پنج درصد افزایش داشته 

است.
معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اردبیل 
افزایش صدور بارنامــه و جابجایی بار و کالا در اردبیل نشــانگر رونق و بهبود 
شاخص های اقتصادی استان ارزیابی کرد و انواع محصولات کشاورزی مانند 
گندم، سیب زمینی و هندوانه، سیمان فله ای و کیسه ای، مصالح ساختمانی، 
انواع بنزین، گازوئیل، آب معدنی و شمش آهن را عمده کالاهای جابجا شده از 

سوی ناوگان باری استان برشمرد.
شیرین زاده با بیان اینکه بیشــترین میزان جابجایی کالا در هشت ماه امسال 
به ترتیب در شهرســتان های اردبیل، نمین، پارس آباد و بیله سوار بوده است، 
اضافه کرد: در این مدت یک میلیون و ۳۹۹ هزار تن کالا در شهرستان اردبیل، 

۷۷۵ هزار تن در شهرستان نمین، ۳۰۷ هزار تن کالا در شهرستان پارس آباد و 
۱۴۷ هزار تن کالا نیز در شهرستان بیله سوار جابجا شده است.

وی ادامه داد: همچنیــن در این مدت ۱۷۲ هزار تن بار و کالا در شهرســتان 
خلخال جابجا شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل که حدود ۴۴ هزار تن 

بود، حدود ۲۹۰ درصد افزایش داشته است.
 معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اردبیل 
همچنین درباره جابجایی مســافر در راههار ارتباطی استان گفت: در شرایط 
عادی سالانه دو میلیون نفر توسط ناوگان مسافری استان جابجا می شود که 
در هشت ماه نخست ســال جاری یک میلیون و ۵۰ هزار نفر جابجا شده است 

که با افزایش ۱۰ درصدی خروج این بخش از رکود را نشان می دهد.
وی یادآور شد: هم اکنون در مجموع ۹۰ شرکت حمل و نقل و ۲ باب پایانه کالا 
در نقاط مختلف اســتان در حال ارائه خدمت به مردم است و ۱۱ هزار و ۸۵۹ 
راننده با بیش از ۱۲ هزار دســتگاه ناوگان در بخش حمل و نقل کالای استان 

اردبیل در حال فعالیت هستند.
معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اردبیل 
همچنین گفت: متوســط عمر ناوگان باری در کشور ۲۰ ســال و این رقم در 

استان اردبیل ۲۳ سال است.
 شیرین زاده با اشــاره به اقدامات انجام شــده برای تعمیر و نگهداری ناوگان 
باری اظهار کرد: سال گذشته ۲۳۰ میلیارد ریال منابع برای تعمیر و نگهداری 
ناوگان باری استان جذب شد که با جذب ۱۱۰ درصد بالاترین میزان در سطح 

کشور بوده است.

این مقام مسئول با بیان اینکه استان اردبیل در جلب رضایت مندی مسافران 
در رتبه های برتر کشور قرار دارد، یادآورشــد: در قالب کمیسیون های ماده 
۱۱ و ۱۲ نظارت ویژه بر عملکرد شــرکت های حمل و نقل کالا و مسافر انجام 
می شود و مردم ، رانندگان و صاحبان کالا می توانند هرگونه شکایات خود را از 

طریق سامانه ۱۴۱ جهت رسیدگی به این اداره کل اطلاع دهند.
 وی در بخش دیگری از این گفت و گو دربــاره ترانزیت و حمل و نقل بین المللی 
کالا از مرز بیله سوار هم گفت: سال گذشــته میزان تردد روزانه کامیون از این مرز 
۱۵۰ دستگاه بود که با اقدامات انجام شده این تعداد در حال حاضر به ۴۵۰ دستگاه 
افزایش یافته اســت که این  کالاها به مقصد کشــورهای جمهوری آذربایجان، 

گرجستان،روسیه و قفقاز جابجا شده است.
 به گفته این مقام مسئول، مجموع حمل و نقل بین المللی و ترانزیت ورودی 
و خروجی کالا در این مدت بیش از ۳۰ درصد افزایش یافته  اســت به طوری 
که در هشت ماه نخست ســال جاری ترانزیت ورودی ۲۸۰ هزار تن و ترانزیت 

خروجی ۴۶۰ هزار تن بوده است.
شــیرین زاده در بخش دیگری از این گفت و گو در خصوص ایمنی در راه های 
ارتباطی استان هم گفت: در ۶ ماه نخست سال گذشــته ۱۲۲ مورد فوتی در 
جاده های اســتان به ثبت رسیده بود که امســال این رقم به ۱۰۱ نفر رسیده 

است که ۲۱ نفر کاهش را نشان می دهد.

اصفهان

 حضور فعال ذوب آهن اصفهان
 در یازدهمین کنفرانس ملی و چهارمین کنفرانس بین المللی سازه و فولاد

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان:

جابجایی کالا در راه های ارتباطی  اردبیل 7 درصد افزایش یافت

دکتر علی خدری :
رضایت مشترکین اولویت اصلی شرکت توزیع برق

 خوزستان است

مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری:

ح ارتقاء راندمان موتورخانه ها توسط شرکت گاز طر
 به صورت رایگان اجرا می شود

 مدیر مخابرات منطقه اصفهان:
سطح همکاری ها با ارگان های حاکمیتی  

افزایش یابد

اصفهان-مریم مومنی  مدیر مخابــرات منطقه اصفهان با حضور در 
فرمانداری شهرستان نجف آباد با فرماندار و مســئولین این شهرستان 
دیدار و گفتگو کرد. ســطح همکاری ها با ارگان های حاکمیتی بالاخص 
فرمانداری ها افزایش یابد اسماعیل قربانی در این دیدار ضمن ارائه گزارشی 
از آخرین وضعیت ارتباطی شهرســتان و طرح ها و چشم اندازهای آتی 

مخابراتی به استماع بیان مشکلات و دغدغه های مسئولین نشست.
 قربانی در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از آخرین وضعیت ارتباطی شهرستان 
و طرح ها و چشم اندازهای آتی مخابراتی به استماع بیان مشکلات و دغدغه 
های مسئولین در باب توسعه شبکه مخابراتی نشســت و بر افزایش سطح 

همکاری ها با ارگان های حاکمیتی بالاخص فرمانداری ها تاکید کرد.
 این دیدارها در حاشیه سفرهای یک روزه مدیر مخابرات منطقه اصفهان 
به شهرســتان ها و در راستای تســهیل روند توســعه زیرساخت های 

مخابراتی در مناطق کم برخوردار استان صورت می پذیرد
لازم به ذکر اســت، شهرســتان نجف آباد یکی از شهرستانهای بزرگ در 
استان اصفهان است که مرکز این شهرستان یعنی شهر نجف آباد در زمان 

شاه عباس صفوی در ۳۰ کیلومتری غرب شهر اصفهان بنا شده است.
شهرســتان نجف آباد دارای دو بخش مرکزی و مهردشــت و ۶ شــهر 

نجف آباد ، گلدشت ، جوزدان ، علویجه ، دهق و کهریزسنگ می باشد.

نشست مدیرعامل شرکت توزیع برق گلستان
 با مدیرکل کمیته امداد استان

گرگان -مهناز محمدزمانی  نشســت مدیرعامل شرکت توزیع برق 
گلســتان با مدیرکل کمیته امداد استان در جهت پیشــبرد اهداف و حل 
مشــکلات پیش روی تفاهم نامه منعقد شــده بین کمیته امداد و شرکت 
توزیع برق در راســتای حمایت از مددجویان کمیته امداد با نصب پنل های 
خورشیدی در منازل افراد تحت پوشش به منظور اشتغال زایی و درآمدنشست 
مدیرعامل شرکت توزیع برق گلســتان با مدیرکل کمیته امداد استان  در 
جهت پیشبرد اهداف و حل مشکلات پیش روی تفاهم نامه منعقد شده 
بین کمیته امداد و شــرکت توزیع برق در راستای حمایت از مددجویان 
کمیته امداد با نصب پنل های خورشیدی در منازل افراد تحت پوشش به 

منظور اشتغال زایی و درآمد

وندان  حضور فعال شرکت نفت و گاز ار
 در نخستین کنفرانس و نمایشگاه مدیریت 

محصولات دانش بنیان در صنعت نفت

اهواز-محمد مجدم  در حاشیه اولین کنفرانس و نمایشگاه مدیریت 
فناوری محصولات دانش بنیان در صنعت نفت، تفاهم نامه همکاری بین 
شرکت نفت و گاز اروندان و صندوق پژوهش و فناوری صنعت نفت منعقد 
و چهارمین نشست بهم رسانی بین شــرکت های فناور و صنعت نفت با 
حضور مدیریت پژوهش و فناوری شرکت های نفت و گاز اروندان و مناطق 

نفتخیز جنوب و اساتیدی از دانشگاههای بزرگ کشور برگزار شد.۰
این شرکت ضمن بهره برداری از ظرفیت های »نخستین کنفرانس مدیریت 
فناوری محصولات دانش بنیان در صنعت نفت« با انعقاد تفاهم نامه، برگزاری 
نشست های مشترک و پنل تخصصی، به شــکل فعال در این رویداد حاضر 
و نقش آفرینی کرد. در همین راســتا در حاشــیه این کنفرانس  تفاهم نامه 
همکاری بین شرکت نفت و گاز اروندان و صندوق پژوهش و فناوري صنعت 
نفت با موضوع تولید بار اول و سرمایه گذاري خطر پذیر منعقد شد. این تفاهم 
نامه به منظور پوشش ریسک تولید تجهیزات و یا ارائه خدماتی که برای بار اول 
در کشور توسط شرکت های دانش بنیان انجام مي شوند و کاهش این ریسک 
ســرمایه گذاری خطر پذیر، میان عیســی نویری رئیس پژوهش و فناوری 
شــرکت نفت و گاز اروندان و حمید حیدری مدیر عامل صندوق پژوهش و 
فناوری صنعت نفت به امضا رسید. همچنین در این کنفرانس با هماهنگی 
مرکز نوآوری انرژی ، چهارمین گردهمایی بین شــرکت های نوآور و دانش 
بنیان و مدیریت پژوهش و فناوری شرکت های نفت و گاز اروندان و مناطق 
نفتخیز جنوب برگزار گردید. در این برنامه شرکت های فناور با موضوع کاربرد 
داده و اینترنت اشیاء در زنجیره ارزش صنایع بالادستی نفت، به ارایه توانمندی 
ها و محصولات خود پرداختند. در این رویداد که به منظور ایجاد بستر برای 
فروش خدمات و جذب مشتری محصولات نرم افزاری و فناورانه شرکت های 

دانش بنیان برگزار گردید.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بوشهر

وژه شاخص عمرانی در بندر بوشهر فعال است شهردار: 30 پر
بوشهر -رضا حیدري  شهردار بندر بوشهر گفت: تقاطع غیر همسطح شهید 
سلیمانی بوشــهر از جمله پروژه های فرسایشی شهرداری است که پس از چهار 

سال تا پایان امسال مورد بهره برداری قرار می گیرد.
حســین حیدری  اظهار کرد: اگرچه اولویت اول مدیریت ترافیک حوزه شهری، 
ایجاد روزگذر در میدان غدیر بوشــهر بوده اما در سال ۹۷، پروژه روزگذر میدان 
مطهری بوشهر که به نام تقاطع غیر همسطح شهید سلیمانی نام گذاری شده در 

دستور کار مدیران وقت قرار می گیرد.
وی افزود: عملیات اجرایی این تقاطع در سال ۹۷ آغاز و قرار بود در مدت ۱۸ ماه 

به بهره برداری برسد که در اولین سال کاری شورای ششم در سال گذشته با ۳۲ 
درصد پیشرفت فیزیکی تحویل گرفته شد.

شــهردار بوشــهر با اعلام این که حتی اجازه نداده ایم که یک روز در اجرای 
پروژه تقاطع غیر همسطح شهید سلیمانی بوشهر تاخیر ایجاد شود، تصریح 
کرد: با خلع ید پیمانکار قبلی و دو مــاه پیگیری برای گرفتن حکم قضایی در 
تحویل گرفتن کارگاه از پیمانکار، این پــروژه مجدد با یک پیمانکار جدید از 
سر گرفته شــد و انتظار می رود که در دهه فجر امسال عملیات ساخت و ساز 
این پروژه به اتمام و با تکمیل روشنایی و ســایر زیرساخت های حفاظتی در 

روز بوشهر در ۱۸ اسفندماه تردد خودروها بر روی آن امکان پذیر شود.
حیدری ادامه داد: با اتمام این پروژه، ســاخت روگذر ورودی شهر بوشهر 
از محــل میدان غدیر بــه عنوان یک اولویــت جدی از ســال آینده آغاز 
و ســعی می شــود با انتخاب یک پیمانکار مجــرب و متعهد بر اســاس 

روزشمار تعیین شده، انجام شود.
وی با اعــلام این که تا پایان رســیدن پــروژه های در حال ســاخت، پروژه 
جدیدی در بوشهر آغاز نمی شود، گفت: اکنون ۳۰ پروژه مهم با اعتبار ۲۸۳ 

میلیارد تومان در بندر بوشهر فعال است.

لرستان

فرماندارخبرداد ؛
قرارگاه جهادی تامین مسکن ملی

 درشهرستان ساوجبلاغ راه اندازی می شود
البرز-مظفــری   دوازدهمین جلســه کارگروه بررســی وتامین 
نیازهای شهرجدید مهســتان به ریاســت دکتر البرزی باحضور دکتر 
گلرخی شهردار شــهر جدید مهســتان، مهندس یعقوبی عضو شورای 
اســلامی شــهر جدید،مهندس عظیم زاده معاون فرماندار ،مهندس 
انعامی کارشــناس دفتر فنی ومناســب ســازی فرمانداری، وجمعی 
ازمســئولین ومدیران ادارات وشــرکت عمران درســالن شهرداری 

شهرجدید مهستان تشکیل شد.
دراین نشســت مصوباتی مبنی بر صدورپایان کارهای مسکن مهر که ظرف 
مدت یکماه پایان کارهای مســکن مهر ازطرف شــرکت عمران وشهرداری 

شهرجدید مهستان صادر خواهد شد.
 البرزی درادامه به تعهدات ســاخت ۳۴هزار واحد نهضت ملی درشهرجدید 
بیان کردند که اگر مدیران مرتبط باپروژ طرح ملی مســکن درشهرســتان 
اراده کنند میتوانند این واحدهارا درکمتراز ۱۸ ماه به اتمام رسانده وتحویل 

صاحبانشان دهند.

اردبیل



پرداخت۴۴هزارمیلیاردتومانوامبدون
ضامنازسویبانکهایدولتی

 بر اســاس آمار موجود، بانک های دولتــی از ابتدای بهمن ماه ســال 
گذشــته تا پایان آبان امســال، ۴۴ هزار و ۵۸۱ میلیارد و ۷۲۲ میلیون 
تومان تســهیلات به یک میلیون و ۲۱۶ هزار و ۸۱۸ هزار نفر پرداخت 
کرده اند.به گــزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، از اواخر دی ســال 
گذشته، بانک های دولتی موظف شــدند در پرداخت تسهیلات کمتر 
از ۱۰۰ میلیون تومان صرفا اعتبارســنجی را ملاک قرار داده و از روش 

سنتی درخواست ضامن دست بکشند.
به دنبال این رویکــرد، وزارت امور اقتصادی و دارایی در ۲۹ دی ســال 
گذشته طی بخشنامه ای بانک های دولتی را به پرداخت تسهیلات خرد 
بدون ضامن مکلف کرد و با وجود آنکه بانک مرکزی بخشــنامه مرتبط 
را در ۱۲ تیر ماه به شبکه بانکی ابلاغ کرد، اما بانک های دولتی از همان 
ابتدای بهمن ماه سال ۱۴۰۰ اعطای تسهیلات بدون ضامن و براساس 

اعتبارسنجی را در دستور کار قرار دادند.
در همین راستا از ابتدای بهمن ماه ســال گذشته تا پایان تیر ماه امسال 
۱۵ هزار و ۹۳۱ میلیارد و ۶۳۲ میلیون تومان تســهیلات در قالب ۴۷۵ 
هزار و ۴۴۸ فقره تسهیلات توسط بانک های دولتی پرداخت شده است 
که این آمار در پایان مرداد ماه با جهشــی قابل توجه به ۲۳ هزار و ۶۷۳ 
میلیارد و ۳۵۶ میلیون تومان تســهیلات به ۷۰۳هزار و ۴۶۰ نفر رسید 
که تنها در یک مــاه ۷ هزار و ۷۴۱ میلیارد و ۷۲۴ میلیون تومان رشــد 
داشته است.همچنین، بانک ها از ابتدای بهمن ماه سال گذشته تا پایان 
آبان امسال،۴۴ هزار و ۵۸۱ میلیارد و ۷۲۲ میلیون تومان تسهیلات به 
یک میلیون و ۲۱۶ هزار و ۸۱۸ هزار نفر پرداخت کرده اند که از انتهای 
مرداد ماه تا پایان آبان ۲۰ هــزار و ۹۰۸ میلیارد و ۳۶۶ میلیون تومان به 
این رقم پرداختی ها اضافه شــده که این میزان تسهیلات به ۵۱۳ هزار 

و ۳۵۸ نفر پرداخت شده است که جهشی قابل توجه را نشان می دهد.
بیشترین تسهیلات بدون ضامن از سوی بانک ســپه با مبلغ ۱۳ هزار و 
۸۴۷ میلیــارد و ۳۵۵ میلیون تومان به ۴۷۷هــزار و ۶۶۳ نفر پرداخت 

شده است.
بعد از آن، بانک تجارت با ۱۶درصد، بانک رفــاه کارگران با ۱۰درصد و 
بانک قرض الحســنه مهر ایران با ۱۱درصد، رتبه هــای بعدی را از نظر 
میزان پرداخت تسهیلات بدون ضامن در بین بانک های دولتی به خود 

اختصاص داده اند.

پیش بینی ارزش دلار در یک سال آینده
رویترز:نرخدلاردربازارهایجهانیدرسال

۲۰۲۳همافزایشیخواهدبود
 دلار در ۲۰۲۲ به بالاتریــن ارزش حدود دو دهه اخیر رســید. اگرچه 
بســیاری انتظار دارند در ۲۰۲۳ با معکوس شدن سیاست پولی فدرال 
رزرو دلار تضعیف شود، اما نظرســنجی اخیر رویترز نتایج متفاوتی را 

نشان می دهد.
 خبرگزاری رویترز در پیش بینی ارزش دلار اعلام کرد که در ســالی که 
گذشــت افزایش نفس گیر ارزش دلار آمریکا، ارزهای خارجی دیگر را 
زیر پا گذاشت. نگهداری یا خرید دلار یکی از معدود معاملاتی بود که در 
سال گذشته برای سرمایه گذاران در سراسر جهان سود داشت. اگرچه 
دلار در هفته های اخیر کاهــش را تجربه کرده اســت، اما نگرانی های 

مربوط به رکود ممکن است آن را در سال ۲۰۲۳ قوی نگه دارد.

سه انرژی زای دلار در 2022
اسکناس آمریکایی در اوج ماه ســپتامبر پس از افزایش ۲۰ درصدی در 
برابر سبدی از ارزها، به بالاترین سطح خود در نزدیک به دو دهه گذشته 
رسید. این ســودها تا به امروز تقریباً نصف شده اند. زیرا سرمایه گذاران 
تصور می کننــد که افزایش نرخ بهــره فدرال رزرو که بــه تقویت دلار 

آمریکا کمک کرد، قرار است کند شود.

در حالی که افزایش نرخ ســود در آمریکا یک کاتالیــزور کلیدی برای 
تقویت دلار بود، عوامل دیگری هم نقش داشــتند. ســرمایه گذاران به 
ســمت دلار  مقصدی محبوب در زمان های نااطمینانی  هجوم آوردند 
تا از نوسانات بازارها ناشــی از افزایش تورم جهانی، افزایش قیمت های 

انرژی و تهاجم روسیه به اوکراین در امان بمانند.
دیگر عامل افزایش جذابیت دلار، قدرت نســبی اقتصاد ایالات متحده 
در دورانــی بود که ترس از بحــران انرژی به بازارهــای اروپا ضربه زد و 

سیاست های سختگیرانه کنترل کرونا به رشد چین لطمه زد.

تداوم جذابیت دلار به عنوان دارایی امن
دلار حتی با وجود آنکه اخیرا بخشــی از رشــد خود را از دســت داد، 
همچنان در مســیر ثبت بهترین ســال خود از ۲۰۱۴ میــلادی قرار 
دارد. بررســی های بخش تحقیقــات جهانی بانک آمریــکا از مدیران 
صندوق هــای ســرمایه گذاری نشــان داد دلار در مــاه نوامبر برای 
پنجمین ماه متوالی پرمعامله ترین بازار بود و تعداد شــرکت کنندگان 
در این نظرسنجی هم رکورددار بودند. مشــارکت کنندگان گفتند ارز 
ایالات متحده آمریکا بیش از حد ارزشگذاری شــده است.با این حال، 
نظرسنجی رویترز از ۶۶ استراتژیســت ارزهای خارجی نشان می دهد 
که دلار در حدود یک سال آینده در ســطوح فعلی خود معامله خواهد 
شــد. چراکه آن ها انتظار دارند که سیاســت های انقباضی بانک های 
مرکزی جهان به رشد اقتصادی کشورها آسیب برساند و جذابیت دلار 

را به عنوان پناهگاه امن سرمایه گذاران بار دیگر تقویت کند.

تقویت دلار برای مردم کشورهای مختلف چه معنایی دارد؟
درک نوسانات دلار برای سرمایه گذاران مهم است، زیرا مسیر همه چیز 
را از درآمد شــرکت ها گرفته تا قیمت مواد خام مثــل نفت و طلا تغییر 

می دهد.
برای مردم ســایر نقاط جهان، دلار قوی تر قیمت نفت و سایر کالاهای 
دلاری را با گران تر کردن آن ها برای خریداران خارجی تحت فشار قرار 
می دهد. همچنین برای شــرکت های خارجی و دولت هایی که به دلار 

وام گرفته اند، پرداخت بدهی سخت تر می شود.
در حالی کــه دلار قــوی می تواند قیمــت کالاها و خدمــات را برای 
مصرف کنندگان آمریکایی کاهش دهد، ارز ســایر کشورها را تضعیف 
می کند که تشــدید تورم در باقی جهــان را به همــراه دارد. صندوق 
بین المللی پــول در ماه اکتبــر تخمین زد که به طور متوســط هر ۱۰ 

درصد تقویت دلار یک درصد به تورم جهانی می افزاید.
نشــانه هایی وجود دارد که نگاه معامله گران در مورد دلار ممکن است 
تغییر کند؛ از جمله آن ها خوش خیم شــدن تورم آمریکاست. شاخص 
قیمت مصرف کننده ایــالات متحده در ماه میلادی پیشــین کمتر از 
پیش بینی کارشناسان ظاهر شد و شــاخص دلار را سه شنبه گذشته با 

افت ۲ درصدی به زیر مرز ۱۰۴ واحد رساند.

افزایشاقبالمردمبهسپردهگذاریدربانکها
 

مانده کل سپرده ها در پایان آبان ماه سال ۱۴۰۱، بیش از ۶۵۳۱۷ هزار 
میلیارد ریال شده است که نســبت به مقطع مشابه سال قبل ۱۵۸۴۰ 
هزار میلیارد ریــال )۳۲ درصد( و نســبت به پایان ســال قبل معادل 
۱۰۰۰۵ هزار میلیارد ریال )۱۸.۱درصد( افزایش نشــان می دهد و این 

بیانگر افزایش اقبال مردم به سپرده گذاری در بانک هاست.
به گزارش بانک مرکزی، براســاس گزارش وضعیت کل مانده سپرده ها 
و تســهیلات ریالی و ارزی بانک ها و موسسات اعتباری، بیشترین مبلغ 
سپرده ها مربوط به اســتان تهران با مانده ۳۴۶۹۹.۳ هزار میلیارد ریال 
و کمترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۱۸۰.۹ 

هزار میلیارد ریال است.
همچنین مانده کل تســهیلات بالغ بر ۴۸۳۲۶.۸ هــزار میلیارد ریال 
است که نسبت به مقطع مشابه سال قبل ۱۲۱۶۶.۳ هزار میلیارد ریال 
 )۳۳.۶درصد( و نسبت به پایان ســال قبل ۶۹۰۷.۶ هزار میلیارد ریال 
)۱۶.۷ درصد( افزایش داشته است. بیشــترین مبلغ تسهیلات مربوط 
به اســتان تهران با مانده ۲۸۵۴۶.۷ هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ 
مربوط به اســتان کهگیلویه و بویر احمد معــادل ۱۸۵.۱ هزار میلیارد 

ریال است.

آماریازرکودبازارآپارتمانهایبزرگدرتهران
حدود ۸۰ درصد آپارتمان هایی که برای فروش در تهران عرضه شده اند 
بالای ۱۰۰ متر مربع مســاحت دارنــد؛ در حالی که ســهم این گروه 

متراژی از معاملات فقط ۲۵ درصد است.
 آبان امسال معاملات مســکن در تهران مقداری رونق گرفت اما عمده 
تقاضا برای آپارتمانهای کوچک متراژ بود؛ زیرا اثر جهش قیمت مسکن 

در پنج سال اخیر منجر به رکود واحدهای بزرگ متراژ شده است.
در واقع هرچه قیمت مســکن بالا رفته توان طرف تقاضا کاهش یافته 
و این فاصله باعث ســوق یافتن معدود متقاضیان بازار مسکن به سمت 

واحدهای کوچک متراژ متناسب با قدرت خرید خانوارها شده است.
بررسی ها نشان می دهد در حال حاضر حدود ۸۰ درصد آپارتمان های 
عرضه شده برای فروش در بازار مسکن شــهر تهران بیش از ۱۰۰ متر 
مربع مساحت دارند؛ در حالی که ســهم این گروه متراژی از معاملات 
قطعی ۲۵.۳ درصد اســت. آپارتمانهای بالای ۱۵۰ متــر نیز فقط ۵.۹ 
درصد از کل معاملات شــهر تهران را در آبان ۱۴۰۱ به خود اختصاص 
دادند.آمار و ارقام گویای آن است که در حال حاضر با حجم قابل توجهی 
از واحدهای بزرگ متراژ در بازار مسکن پایتخت مواجهیم؛ در حالی که 
فشار تقاضا برای خانه های کوچک متراژ است. برخی از آپارتمانهای با 
مساحت بالای ۱۵۰ متر مربع بعضا با گذشت بیش از سه سال از ساخت 
آنها همچنان کلیدنخورده هســتند. این در حالی است که طرف عرضه 

تحت تاثیر انتظات تورمی مرتبا قیمت را به روز می کند.
بررســی های میدانی نشــان می دهد پس از ارایه آمار تحــولات بازار 
مســکن در آبان ماه که رشــد ۶.۸ درصدی قیمت را به تصویر کشید، 

برخی فروشندگان، قیمتهای پیشنهادی را بالا برده اند.
از طرف دیگر کمبود فایل های مرغوب در بازار مشــهود است. به دلیل 
رکود ساخت و ساز در ســالهای اخیر، عمده واحدهای عرضه شده برای 

فروش از نوع قدیمی و دارای نقص هستند.
کمبــود آپارتمان های کوچک متــراژ که از امکانات کافــی برخوردار 
باشند باعث شده تا قیمت این نوع واحدها رشد بیشتری را در مقایسه با 
آپارتمان های بزرگ متراژ تجربه کند. آبان امســال رشد سالیانه قیمت 
مســکن در منطقه ۱۰ که کانــون واحدهای کوچک متــراژ در تهران 
محسوب می شــود ۶۰ درصد بوده؛ در حالی که متوسط افزایش قیمت 
در شــهر تهران ۴۶ درصد و در منطقه یک ۳۰ درصد بوده است. عمده 

آپارتمان های منطقه یک از نوع بزرگ متراژ هستند.

مجموعه عواملی که منجر به انتظارات تورمی شد، بخشی از سرمایه ها 
را در آبان ماه ۱۴۰۱ به ســمت بازار مسکن کشاند و رونقی نصفه و نیمه 
به این بــازار داد. در این ماه حدود ۸۰۰۰ فقره قــرارداد خرید و فروش 
آپارتمان در تهران منعقد شــد که از افزایش ۴۷.۸ درصد نسبت به مهر 
امسال و رشد ۹.۶ درصد نسبت به آبان پارســال حکایت دارد. متوسط 
قیمت هم به ۴۶.۷ میلیون تومان در هر متر مربع رســید که نسبت به 
ماه قبل و مدت مشابه ســال قبل به ترتیب ۶.۸ و ۴۵.۹ درصد افزایش 

یافته است.
مهدی روانشادنیا ـ کارشناس بازار مسکن درباره دلایل نوسان افزایشی 
این بازار در آبان مــاه گفت: مردم معمولا تحولات بــازار ارز را نماگری 
از تورم آتی تلقــی می کنند و در چنیــن مواقعی به خریــد کالاهایی 
می پردازند که قابلیت محافظت از ســرمایه ی آنها در برابر تورم را دارد. 
بر این اساس نوســانات قیمت ارز که از مهرماه آغاز شــد تغییراتی در 
انتظارات تورمی به وجود آورد که به ســوق یافتن ســرمایه ها به سمت 
بازار مسکن انجامید و در آبان ماه بروز پیدا کرد. بدیهی است که تا وقتی 
روند نرخ ارز و تورم افزایشی باشد رشــد قیمت در بازارهای موازی مثل 
طلا و مســکن نیز ادامه می یابد.وی با بیان این که واحد نوســاز در بازار 
مسکن به تدریج کمیاب شده است افزود: در شرایط تورمی فعلی بعضا 
مشاهده می کنیم که برخی فروشــندگان از فروش منصرف می شوند. 
این کمبود عرضه نیز به عاملی برای رشــد قیمت ها تبدیل شده است.
این کارشناس بازار مسکن با اشــاره به انجام ۸۰۰۰ معامله در آبان ماه 
۱۴۰۱ در شهر تهران گفت: مقایســه ی این عدد با دو سال اخیر نشان 
می دهد تعداد معاملات چندان پایین نیســت و یک رقم نرمال را نشان 
می دهد. ما در برخی ماه هــا ۲۵۰۰ معامله نیز داشــتیم و رقم ۸۰۰۰ 
واحد عدد معنی داری است که گســیل برخی از سرمایه های جامعه به 

بازار ملک را نشان می دهد.
روانشــادنیا مهمترین راهکارهای تثبیت بازار مســکن را کنترل تورم 
عمومی و افزایش ساخت و ساز دانست و گفت: در خارج از بخش مسکن 
حتما باید تورم و رشــد قیمت ارز مهار شود. در بخش درونی مسکن نیز 
راهی جز تولید وجود ندارد. این تولید باید در تناسب با تقاضا قرار گیرد 
که در حال حاضر بخش عمده ای از تقاضا برای واحدهای کوچک متراژ 

متمرکز شده است.
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رئیس کل بانک مرکزی:

تورمسالآیندهکاهشیاست

خریدار  رئیس کل بانک مرکــزی با بیان اینکه 
شــاخص بهای مصرف کننده در ابتــدای دولت 
۵۹.۳ درصد بوده که این میــزان به ۳۹.۹ درصد 
رسیده اســت، گفت: روند تورم در ســال آینده 

کاهشی است.
 علی صالــح آبادی رئیــس کل بانــک مرکزی 
بــه توضیح دربــاره آخرین وضعیــت متغیرها و 
موضوعات حوزه پولی و ارزی کشــور پرداخت و 
گفت: تورم ریشــه های متعددی دارد؛ یک ریشه 
آن عوامل طرف عرضــه و هزینه اســت که مثلًا 

قیمت های جهانی باعث آن می شود.
وی در آغاز با اشاره به ریشه های تورم گفت: تورم 
گاهی ناشــی از عوامل عرضه اســت. مثلًا وقتی 
قیمت هــای جهانی بالا مــی رود موجب افزایش 
تورم می شــود یا ســایر مواردی کــه می توانند 
هزینه ها را افزایش دهد. عامل دیگر مؤثر بر تورم 
از جانب تقاضا اســت که عمدتاً به نقدینگی و پایه 
پولی برمی گردد. همچنین عامل سوم اثرگذار بر 
تورم انتظارات است.رئیس کل بانک مرکزی ادامه 
داد: پایه پولی یکی از این محورها اســت که باید 
کنترل شــود. پایه پولی آن پولی اســت که بانک 
مرکزی به جامعه تزریق می کند. بخشــی از پولی 
که بانک مرکزی به اقتصاد تزریق می کند مربوط 

به خرید ارزهای دولت است.
وی توضیــح داد: دولت درآمــد ارزی دارد و این 
ارزها را بانک مرکزی از دولــت خریداری کرده و 
ریال آن را به دولت می دهد در ادامه باید این ارز را 

در بازار تزریق نموده و ریال را جمع کند.
صالح آبــادی ادامــه داد: بخش دیگــری از پایه 
پولی مربوط بــه بدهی دولت بــه بانک مرکزی و 
نیز بدهی بانک ها به بانک مرکــزی باز می گردد، 
یعنی آن پولی که بانک مرکزی به دولت و بانک ها 
می دهد و همچنین اوراق دولتی که بانک مرکزی 
از بانک ها خریداری می کند. ایــن موارد موجب 

بسط پولی و افزایش پایه پولی می شوند.
رئیــس کل بانک مرکزی یادآور شــد: در ســال 
جاری در بانــک مرکزی برای ســال ۱۴۰۱ یک 
برنامه پولی نوشتیم و مشخص کردیم که تا پایان 
سال باید پایه پولی و نقدینگی چگونه رشد کند و 

به چه هدفی از نقدینگی دست پیدا کنیم.
صالح آبادی افزود: البته نقدینگی هم پولی است 
که بانک ها خلق می کنند و هم پولی است که بانک 

مرکزی خلق می کند. صالح آبــادی در این مورد 
توضیح داد: پولی که بانک مرکزی ایجاد می کند با 
ضریب حدود هشت تبدیل به نقدینگی می شود، 
بنابراین هر ریالــی که بانک مرکــزی به جامعه 
تزریق کند بعد از چرخشی که در نظام بانکی دارد 
حدود ۷ واحد دیگر به آن افزوده شده و به صورت 
نقدینگی بروز می کند که بــه این ضریب، ضریب 

فزاینده گفته می شود.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: از سال گذشته 
در بانک مرکــزی کمیته پایه پولــی و نقدینگی 
تشــکیل دادیم که به صورت ماهانــه این ارقام 
را پایش نمــوده و در صورت انحــراف، دلیل آن 
را اعلام می کند و مشــخص می کنــد که باید چه 
اقداماتی صورت بگیرد تــا در ماههای بعد جبران 

شود.
وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در ســال 
جاری گفت: یکی از دلایل رشد نقدینگی این بود 
که بانک مرکزی در همان ابتدای سال به موجب 
قانون بودجه به دولت تنخــواه می دهد که ما این 

تنخواه را حذف کردیم.
با حذف این تنخــواه، از تزریق حــدود ۶۰ هزار 
میلیارد تومان باید به اقتصاد جلوگیری شــد. در 
واقع دولت با استفاده از سپرده های خود نزد بانک 
مرکزی این کار را انجــام داد و بانک مرکزی پول 
جدیدی به دولت نداد که این کار باعث شــد رشد 

نقدینگی در فروردین ماه منفی شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به تدوین برنامه 
پولی ماهیانــه توضیح داد: طبق ایــن برنامه، در 
پایان امسال باید رشــد نقدینگی به کمتر از ۳۰ 

درصد برسد.
صالح آبادی خاطرنشــان کرد: در پایان آبان ماه 
امسال پایه پولی نسبت به پایان اسفند ماه ۲۰.۵ 
درصد و رشــد نقدینگی ۲۰.۲ درصد بوده است و 
انتظار بر این است که در پایان سال به کمتر از ۳۰ 

درصد رشد نقدینگی برسیم.
وی با اشــاره به اینکــه روند رشــد نقدینگی به 
طورکلی روندی کاهنده اســت، توضیح داد: رشد 
نقدینگی دوازده ماهه در ابتدای دولت سیزدهم 
۴۲.۸ درصد بوده است که در پایان آبان حدود ۹ 
واحد درصد کاهش یافته و به ۳۴.۳ درصد رسیده 
و در ۱۲ ماهه امســال نیز انتظار بر این اســت که 

رشد نقدینگی به کمتر از ۳۰ درصد برسد.

رئیس کل بانک مرکــزی دربــاره تاکید رئیس 
جمهور مبنی بر رســیدن این رشــد بــه زیر ۲۵ 
درصد گفت: برنامه های ما برای ســال آینده این 

است که این نرخ رشد به زیر ۲۵ درصد برسد.
اقدامات بانک مرکزی در کنترل ترازنامه بانک ها

صالح آبادی با اشــاره به اقدامات بانک مرکزی در 
کنترل ترازنامه بانک ها گفت: یکی از موضوعاتی 
که در کنتــرل پایه پولی و نقدینگی مهم اســت، 
کنتــرل ترازنامه بانک هاســت. بــرای کنترل 
و نظارت بر این خلق پول در گذشــته بانک ها به 
اندازه ای که مشخص شده بود می توانستند رشد 
کنند و ضمانت اجرایی قدرتمندی نیز در این باره 

وجود نداشت.
وی در ادامه بــه اقدام بانک مرکــزی در افزایش 
ضمانت اجرایی رشد ترازنامه بانک ها تاکید کرد و 
افزود: برای اعمال ضمانت اجرایی در این باره برای 
بانک هایی که از انجام ضوابط و حدود تعیین شده 
خود تخطی کنند، ســپرده قانونی را به ۱۵ درصد 
افزایش داده ایم و با اجرای عملــی این اقدام این 
مبلغ از حساب بانک های تخطی کننده به صورت 

عملی برداشت شده است.
وی ادامه داد: در ســال آینده ســه عامل اثر گذار 
بر روند تورم را نخواهیم داشــت، بنابراین رشــد 
نقدینگی، پایه پولی و تورم در ســال آینده روند 

کاهشی خواهد داشت.
صالح آبادی در رابطــه با روند افزایــش تورم در 
ماه های ابتدایی گفت: این تورم به صورت انباشته 
از سالیان گذشته وجود داشته و به صورت یکباره 
آزاد و باعث تغییر قیمت ها شــده است، البته این 
تغییر قیمت به صورت همیشگی اتفاق نمی افتد و 
یکبار است. لذا انتظار تورمی مردم در سال آینده 
کاهشی خواهد بود و با توجه به برنامه ریزی بانک 
مرکزی روند تورم در سال های آینده آرام خواهد 

بود.
عالی ترین مقام بانک مرکــزی گفت: تورم، تغییر 
قیمت به زمان قبل است، به عنوان مثال اگر رشد 
تورم در گذشــته با روندی افزایــش پیدا می کرد 
هم اکنون روند افزایــش آن کاهش پیدا می کند، 
بنابراین روند رشــد تورم کاهشی خواهد شد. در 
سه سال گذشــته روند رشــد تورم طبیعی نبود 
بلکه صورتی فزاینده داشــته اســت، اما تورم در 

سال های آینده روند طبیعی خواهد داشت.

سپردهشعبه

مسکن


